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I Ljudska oblast je edinstvena, skladna harmonija vseh or
ganov oblasti od najvišjih do najnižjih, je pogoj uspešnemu 
napredovanju v našem družbenem gospodarstvu.

MIHA MARINKO.

★ GLASILO OSVOBODILNE FRONTE ZA GORIŠKI OKRAJ ★

Ljudski poslanci Iz vse Slovenije 
so navdušeno pozdravili novoizvoljene 

zastopnike primorskega ljudstva 
v Ljudski skupščini LRS

V ponedeljek 13. decembra se je 
•estala Ljudska skupščina LRS k 
svojemu drugemu rednemu zasedanju, 
ki je bilo še prav posebno pomemb
no zato, ker so se tokrat vključili v 
njeno delo novo izvoljeni poslanci pri- 
morskega ljudstva. Poslanci Ljudske 
skupščine LRS so jih kot predstav
niki vsega slovenskega ljudstva pri
srčno sprejeli. V pozdrav jim je spre
govori j ljudski poslanec pesnik Oton 
Zupančič, ki je podčrtal radost vse
ga slovenskega naroda, da je bila 
dolgoletna borba slovenskega ljud
stva končana s popolno zmago, t. j. 
z združitvijo Slovenske Primorske 
»n Istre v skupni domovini Jugosla

viji. Ko so novo izvoljeni ljudski po
slanci Slovenskega Primorja položili 
prisego, je skupščina obravnavala 
tekoče zadeve ter sprejela zakon o 
amnestiji in pomilostitvi, zakon o li
kvidaciji agrarne reforme, zakon o 
agrarnih skupnostih, dopolnitev zako
na o stanovanjskih in poslovnih pro
storih, zakon o pečatih, štampiljkah 
in žigih državnih organov LRS, za
kon o nazivih, pečatih in štampiljkah 
ljudskih odborov. Za tretjega pod
predsednika Prczidija Ljudske skup
ščine LRS je bil izvoljen ljudski po
slanec France Bevk.

Na sliki se vidijo poslanci primor
skega ljudstva o priliki zaprisege.

Ljudstvo Goriškega okraja 
predsedniku vlade Mihi Marinku

Ljudstvo goriškega okraja je s svo
je proslave ob regulaciji Lijaka po- 
slalo predsedniku vlade LRS tov. 
Mihi Marinku naslednje pismo;

»Ljudstvo goriškega okraja, ko 
proslavlja največjo delovno zmago v 
okviru petletnega plana, nkrotitev 
Lijaka, Vam pošilja plamteče in bor
bene pozdrave.

Šestmesečna borba mladinskih bri
gad, delavcev in ljudstva goriškega 
okraja za regulacijo Lijaka je kon
čana. Mladinske brigade so z vso po
žrtvovalnostjo in borbenostjo, kar je 
svojstvo Titove mladine, neutrudno 
delale in si s tem pridobile največ 
zaslug. Od 11 mladinskih brigad, ki 
so delale pri regulaciji Lijaka, je 
6 proglašenih za udarne, I. goriška 
brigada »Ivana Ribarja-Lole« pa je 
celo trikrat udarna. Mladina sama je 
naredila preko 46.000 delovnih dni 
*er pri celotnem delu izvršila 65 % 
dela, pri izkopu pa celo 75 % dela. 
186 mladincev je bilo proglašenih za 
udarnike in 331 pohvaljenih. Vred
nost celotnega dela mladinskih bri- 
Pad znaša preko 8,5 milijonov din. 
Delavci pri regulaciji in tlakovanju 
so napravili dela za 1 milijon 850.000 
oin, 7 delavcev pa je bilo proglašenih 
za udarnike.

Ravno tako je prispevalo k regula
ciji Lijaka tudi ljudstvo goriškega 
okraja. 15.000 prostovoljcev smo ime
li ob nedeljah na Lijaku, ki so na- 
pravib v vrednosti cca. 800.000 din.

Na dan otvoritve dela je prišlo 3500 
ljudi med njimi ogromno iz cone »A«, 
kljub oviram na bloku ud strani au- 
gloumcriške vojske. Na dan volitev 
v KLO se je udeležilo dela preko 
5000 ljudi, ki so s tem najbolj do
stojno proslavili prve svobodne volit
ve v okviru FLRJ. Skupna vrednost 
dela mladinskih brigad, delavcev ter 
ljudstva goriškega okraja znaša pre
ko 11,000.000 din. plan pa je preko
račen za tri odstotke.

Vse to delo, opravljeno z zavestjo, 
da delamo zase, za novo Jugoslavijo, 
za boljšo bodočnost delovnega ljud
stva, je jamstvo, da bomo tudi v 
bodoče vse obveznosti častno izpol
nili in delali z istim navdušenjem kot 
pri regulaciji Lijaka. Zgradili bomo 
magistralo, cesto Solkan-Šempeter in 
mesto Nova Gorica. Poleg tega bo
mo na gospodarskem, kulturnem in 
drugem področju izvršili v petletki 
vse zadane si naloge v vrednosti pre
ko 221,000.000 dinarjev.

Zavedajoč se nalog, ki stoje pred 
nami, Vara obljubljamo, da bomo ob
navljali iu gradili v ljubezni do svoje 
domovine in našega voditelja marša
la Tita. S tem bomo svetovni imperi
alistični reakciji in njenim pomaga
čem zadali nov udarec. Mi pa bomo 
z delom še bolj ojekleneli, postali 
z.vesti čuvarji naših zapadnih meja 
in s tem največ pripomogli k ohra
nitvi miru.

Smrt fašizmu — svobodo narodu!«

ZASEDANJE OKRAJNE LJUDSKE 
SKUPŠČINE ZA OKRAJ GORICA
Okrajni Izvršilni odbor Gorica sklicuje za dne 28. decembra 1947 

oh 9. zjutraj v Solkanu tretje zasedanje Okrajne ljudske skupščine z 
naslednjim dnevnim redom:

1. Pregled sklepov II. zasedanja okrajne ljudske skupščine.
2. Gospodarsko - politični referat.
3. Poročilo tajništva OIO in diskusija.
4. Sprejem okrajnega petletnega plana.
5. Potrdilo sklepov OLO o ustanovitvi nekaterih okrajnih gospodar

skih podjetij.
8. Sprejem okrajnega preračuna za prvo tromesečje 1948.
7. Rnzrešnica OIO in volitev novega OIO.
8. Razno.
Pozivamo vse ljudske odposlance in odposlanke, da se zasedanja za

nesljivo udeleže. Vabljeni so tudi predstavniki političnih in množičnih 
organizacij.

OKRAJNI LJUDSKI ODBOR GORICA

Obračam se na vas, kmetje. Prizadevajte si, da bi 
obdelali in zasejali čim bolje in čim več vaših polj in 
vinogradov, da bi vzredili čim več živine. To bo velik
prispevek za obnovo dežele, za naglo odstranitev bede 
in za ureditev naše nove FLR Jugoslavije.

Tito.

V 6 mesecih je naša mladina ukrotila Lijak
V nedeljo, 14. t. m., ob zaključku 

del pri regulaciji hudournika Lijaka, 
je bila v Renčah velika proslava. Vas 
Renče, kjer se izliva Lijak v Vipavo, 
je bila vsa v zastavah. Mladinske bri
gade ter prebivalstvo okolice so s 
transparent) ter slikami maršala Tita, 
tov. Kardelja ter generalisima Stalina 
prihajali k okrašeni tribuni, ki je sta. 
la sredi vasi.

Proslavo je otvoril tovariš Vanek, 
sekretar štaba gekcije pri regulaciji 
Lijaka, nato pa je zbrano ljudstvo v 
imenu vlade LRS, Izvršilnega odbora 
OF in CK. KPS. pozdravil minister za 
delo tov. Ivan Regent, k) je med dru. 
gim dejal: »Naša domovina beleži nov 
velik uspeh naše junaške mladine. 
Dosegli smo novo veliko zmago in s 
tem dali domovini velik dar.

Pr) delu pa ne smemo pozabljati na 
naše sovražnike. Narodi Jugoslavije so 
med narodno-osvobodilno borbo poka
zal vsein svobodoljubnim narodom, 
kako 6e je treba boriti za pravico 
malih narodov. To dejstvo ni všeč go
spodom imperialistom in njihovim la
kajem. Toda mi njihove pomoči ne 
maramo. Zahtevamo pa. da nas puste 
v miru pri izgradnji naše dežele, ki 
jo bomo nenehno utrjovali. Delo ni 
lahko, Še dolgo se bomo morali tru
diti, da popravimo vse, kar nam je 
okupator uničil. Zato je potrebno, da 
spoštujemo naše delavce, zlasti naj
boljše med njimi, naše udarnike. Ne 
pozabimo, da živimo na meji, kjer je 
potrebna velika budnost. Delati mo
ramo naprej. Prepričani smo, da je 
naše ljudstvo upravičeno ponosno na 
svojo mladino.«
■ Prebivalstvo je govoru tov. Regen
ta navdušeno ploskalo, mladina pa ga 
je pozdravila s trikratnim minerskim 
pozdravom. Zatem je podal šef gra- 
diljšča inž. Jože Brus tehnično po
ročilo.

Iz poročila je bilo razvidno, koliko 
škode je prizadejal hudournik Lijak 
okoliškemu prebivalstvu.

Že desetletja in desetletja je vsako
letno poplavljal z ogromnimi količina
mi vode obrobna zemljišča in uniče

val našemu kmetu sadove njegovega 
truda. Že stara Avstro-ogrska in kas
neje fašistična Italija sta ljudem ob
ljubljala, da bosta regulirali Lijak; 
toda vse je ostalo le pri obljubah. 
Okrog 960 ha veliko področje, od ka
terega jo bilo okrog 230 ha vsakolet
no ogroženih od poplav, je zaman ča
kalo regulacijskih del.

lSjMecembra je poteklo šest mese
cev od dneva, ko so se pričela dela na 
Lijaku v večjem obsegu. Takrat se je 
udeležilo prostovoljnega dela okrog 
3500 prebivalcev okoliških vasi, s či
mer je bil postavljen temelj velikim 
regulacijskim delom v skupni dolžini 
9300 m, temelj največjemu javnemu 
delu na Primorskem v prvem letu na
še petletke. Primorsko ljudstvo je k 
temu velikemu delu pristopilo g trdno 
voljo, da bodo glavna regulacijska de
lu končana že letos. Zanimivo je bilo 
opazovat), s kakšnim navdušenjem se 
je prebivalstvo vasi iz bivše cone »A« 
lotilo te velike gradnje. Teh zavednih 
ljudi niso ovirale nit) neprijetnosti na 
meji med conama »A« in »B«, da ne 
bi sodelovali pri gradnji Lijaka, k) 
iim je povzročil že toliko gorja in 
škode.

Šest mesecev se je bila med briga
dam), delavci in med posamezniki 
plemenita borba za dosego in presego 
plana, ki je bil predviden za dokon
čanje tega dela. 230 ba poplavljenih 
in 700 ha zamočvirjenih tal je pome
nilo vsem, ki so sodelovali pri regu
laciji Lijaka, tako odrejen program, 
da so pač lahko bili navdušeni za iz
vedbo tega dela.

Nedeljsko množično prostovoljno de
lo. mladinske brigade, delavci in stro
ji, vse to je pripomoglo, da danes 
lahko rečemo, da je pot Lijaku odprta 
»d izvira pa vse do izliva v Vipavo. 
Z malimi popravki struge bomo do
segli. da bo prvi del programa, t. j. 
zaščita 250 ha pred poplavami, dose
žen.

Glavna dela, ki smo jih morali iz
vršiti za dosego tega cilja, so bila na
slednja: 99.137 m2 terena je bilo tre
ba očistiti grmovja, drevja In štorov,

obdelanega Je bilo 1713 m3 kamenja 
za tlakovanje struge, izkopanih 102.206 
kub. metrov materiala, z rušo oblože
nih 25.532 m3 brežin, tlakovanih pa 
4000 m2.

Kubatura izkopa je enaka kubaturi 
štirih ljubljanskih nebotičnikov, s po
loženo rušo pa bi lahko prekrili 5 
ljubljanskih nebotičnikov. Če bi izko
pano zemljo naložili na vagone, bi 
znašala dolžina vlaka 86 km, t. j. že
lezniška proga Rakek—Trst. Prevože
ne samokolnice so napravile ogromno 
pot 11.000 km, kar predstavlja približ
no eno četrtino dolžine oboda zemelj
ske krogle.

K temu delu je prispevala mladina 
65%, dočim je pri samem izkopu pri
spevala celo 75°/«. Delavstvo je izvr
šilo 12°/« izkopnih del. celotnega dela 
pa 25°/». Buldožerji so izvršili 8°/« iz
kopa. S prostovoljnim delom okoliških 
vasi je bilo izvršenih 5'/« celotnega iz
kopa, očiščenega je bilo 30.000 m2 te
rena, t. j. 30% celotnega čiščenja, ter 
narezane 30°/« vse ruše.

Mladinske brigade, ki se danes po
slavljajo od nas, bodo nadaljevanje 
del prepustile našemu delavstvu. Da 
niso vsa dela v celoti izvršena, je kri
vo pomanjkanje delavcev, zidarjev in 
tlakovalcev. Zidarji in tlakovalci so de
lali 12.005 ur, za dokončanje vseh tla- 
kovalnih del pa bi bilo potrebnih 
94.000 delovnih ur. Tlakovalci so do
slej presegli postavljene normo za 
50%.

Pred nedavnim se je naš Lijak raz
besnel in pokazal svojo moč. Pokazal 
nam je. da bo dovršena struga dovolj 
velika za visoke vode in da preko 
njenih robov Lijak ne bo mogel več 
ograiati okoliških zemljišč. Če izvza
memo neznatnejšo škodo, ki je nasta
la zaradi nedovršenih del, moramo re
či, da je nova struga Lijaka zelo do
bro prestala svoj ognjeni krst

Z ureditvijo glavne struge bo treba 
urediti tudi stranske pritoke Lijaka, 
ki bodo pomagali osušiti še nadaljnjih 
700 ha zemljišča. Zavednosti našega 
delavstva in delovnemu elanu naše

mladine gre zasluga, da smo to ve
liko gradnjo dokončali.

Član Glavnega odbora LMS tovariš 
Gašperšič je ob zaključku dela pozval 
mladino, naj tud) v bodoče z isto bor
benostjo prispeva k nadaljnji izgrad
nji naše domovine. Na njegov poziv 
je mladina odgovorila z burnimi 
vzkliki: »Hočemo!«

Kot najboljša mladinska brigada je 
bila udarna brigada »Ivana Ribarja. 
Lole« proglašena za trikrat udarno. 
Nato je bila proglašena I. udarna bri
gada Ljudske mladine Slovenije za 
dvakrat udarno. Vsa mladina je bur
no ploskala jn pozdravljala brigade i 
minerskimi vzkliki. Komandant mla. 
dinskega štaba sekcije je pozval naj
boljšo brigado na tribuno, kjer so 
brigadirjem med burnim vzklikanjem 
podelili udarniške izkaznice in po
hvalne diplome. Med drugimi je do
bila naslov udarnika tudi 55 letna 
Marčič Polona iz I. mladinske brigade 
Slovenije.

Nato je spregovoril pomočnik mini
stra za kmetijstvo in gozdarstvo (ni. 
Mastnak, ki je v svojem govoru po
zval mladino, da v smislu zadnjega 
plenuma pomaga pri izvedbi nakaza, 
nih nalog na podeželju. Mladina je 
burno vzklikala Iniciatorju petletnega 
plana maršalu Titu. Pomočnik načel
nika Glavne uprave za regulacijo rek 
in melioracije tovariš Marijan Regali 
je pohvalil neutrudno delo članov 
glavnega štaba sekcije Cetina Mira, 
sekretarja štaba Vanek Zdenka in in
tendanta Jansič Oskarja, ki so med 
burnim odobravanjem mladine prejeli 
udarniške nazive. Glavna uprava je 
podelila najboljšim mladincem tudi 
250 knjig, kar je obenem priznanje 
vsemu delovnemu kolektivu. Za udar. 
nike so bili proglašeni tudi najboljši 
delavci, katerim so podelili denarne 
nagrade. Z zborovanja so bile poslane 
resolucije maršalu Titu, tov. Mihi Ma
rinku in Centralnemu svetu LMJ.

Proslava zaključka del na Lijaku je 
bila končana z godbo in petjem, v po
poldanskih urah pa je bil kulturni na. 
stop brigade Ivana Ribarja-Lole.

Zadružne organizacije naj v prihodnjem letu zajamejo celotno gospo 
darskp družbeno delavnost v življenju na vasi

V našem novem gospodarstvu, ki je stopilo na pot svojega plan
skega razvoja in ki z uspehom zaključuje prvo leto petletnega 
plana, ima poljedelstvo velik pomen.

Osnovna naloga našega petletnega plana je: Izvedba globoke 
in temeljite ekonomske, družbene in pobtično-socialne obnove naše 
države se lahko ustvari samo s skladnim razvojem vseh gospodarskih 
panog. Ta nalogu se ne da izvesti, če bi naše poljedelstvo zastajalo v 
svojem razvoju in v proizvodnji za drugimi gospodarskimi panogami

Nagla industrializacija in elektrifikacija države zahteva prav 
tako naglo rekonstrukcijo in temeljito izpremembo našega poljedel
stva, ki bo ustvarilo pogoje za boljše življenje in napredek naše vasi.

Bistvene izpremembe v strukturi in organizaciji poljedelstva ter 
uspehi v napredku naše vasi se ne dajo izvesti brez širokega sodelo
vanja samih kmetov v splošni planski organizaciji dela in gospodar
skega udejstvovanja vasi. Potrebni sta neprestana pomoč in krepitev 
onih elementov ter onih poslov in del na vasi, ki vse bolj in čim 
hitreje omogočajo planiranje in ki vplivajo na to, da se celotno 
poljedelstvo vedno močneje vključuje v plansko gospodarstvo.

Pod ljudsko oblastjo se je zadružništvo pokazalo po izkušnjah 
delovnih kmečkih množic kot najprimernejša gospodarsko-organi- 
zacijska oblika, ki lahko mobilizira delovne kmete in ugodno vpliva 
na plansko organizacijo ter razvoj poljedelstva.

Krepitev zadružništva in razvoj zadrug v obliki, ki je najbolj 
dostopna in najbolj razumljiva kmetu in s katero lahko kmet zboljša 
življenjske pogoje in lastno gospodarstvo ter se vedno _ bolj udej
stvuje pri izvajanju državnega petletnega plana, je ena izmed glav
nih nalog Ljudske fronte na vasi. Zadružne organizacije, njihovo 
poslovanje in delo mora zajeti celotno gospodarsko družbeno delavnost 
v življenju na vasi.

Izvršni odbor Ljudske fronte Jugoslavije je proučil vprašanje 
aktivnega sodelovanja Ljudske fronte pri krepitvi m razvoju našega 
ljudskega zadružništva, da bi z njim pomagal vasi pri krepitvi m 
razvoju našega poljedelstva.

Ko se je odzval pobudi zadružnikov samih njihovih okrajnih 
zadružnih zvez in Glavne zadružne zveze FLRJ, je Izvršni odbor 
Ljudske fronte Jugoslavije na predlog tovariša Tita sklenil, da izvede 
v prihodnjem, drugem letu našega petletnega plana akcijo za zgra
ditev zadružnih domov po vaseh, kjer so za to pogoji in kjer to 
zahtevata napredek zadruge in zavednost zadružnikov.

Zvezna vlada je v planu za leto 1948. zagotovila potrebno 
gradivo in omogočila njegovo nabavo, kakor tudi potrebna finančna 
sredstva za kreditiranje teh del.

Izvršni odbor Ljudske fronte Jugoslavije poziva vse svoje or
ganizacije in članstvo, naj postavijo to vprašanje na dnevni red in 
ga prouče, pri čemer naj upoštevajo možnosti in prilike svojega 
kraja. Izvršni odbor Ljudske fronte Jugoslavije poziva zlasti Ljudsko 
mladino Jugoslavije in njeno vodstvo, naj si v svojem delu na vasi 
v 1. 1948. postavita kot glavno nalogo organiziranje delovnih enot 
za to akcijo, tako da bi skupno s frontovskimi organizacijami zajela 
v njej vse člane Ljudske fronte na vasi in zagotovila vodstvo del 
soglasno s krajevnimi odnosno okrajnimi odbori Ljudske front«.

O tej veliki delovni akciji Ljudske fronte za zadružništvo bo 
izdelal Izvršni odbor Ljudske fronte Jugoslavije konkreten načrt 
in navodila ter jih poslal republiškim izvršnim odborom Fronte ter 
V6em družbenim množičnim organzacijam.

IZVRŠNI ODBOR LJUDSKE FRONTE JUGOSLAVIJE

Sklenjena je pogodba o prijateljskem 
sodelovanju in medsebojni pomoči 

med FLRJ in Madžarsko

Zveza borcev In aktivistov NOV 
v Goriškem okraju bo imela 

nad 4000 članov

. Jugoslovanska vladna delegacija na čelni z maršalom Titom, Id se je ob 
podpisu pogodbe mudila na Madžarskem, Je bila povsod navdušeno spre

jeta. Na sliki Je prizor ob sprejemu maršala Tita na kolodvoru 
y Budimpešti

Po vsem Goriškem okraju se' vr
šijo občni »bori Zveze borhcev in ak
tivistov NOB. V goriškera okraju bo 
okrog 90 krajevnih zvez z nad 4.000 
člani. Na občnih zborih so izvolili v 
odbor najbolj zaslužne borce in ak
tiviste. ravno tako za odposlance v 
okrajni odbor. Na občnih zborih 
sprejemajo obveznosti, _ katere bodo 
izpolnili v petletki oziroma v letu 
1948. Tako so borci in aktivisti na 
občnem zboru v Križu pri Ajdovščini 
sklenili, da bodo zgradili hišo vdo
vi po padlem borcu, katero je oku
pator požgal. Podobne primere ima
mo tudi v drugih vaseh, kjer se ob
vezujejo, da bodo prispevali pri ob
novi. na gospodarskem in kulturnem 
polju in da bodo z isto zavestjo kot 
v času borbe s puško v roki, sedaj 
prispevali pri dograditvi naše domo
vine. Z občnih zborov odpošiljajo re
solucije maršalu Titu in drugim na
šim voditeljem. Borci in aktivisti iz 
Ajdovščine so poslali maršalu Titu 
naslednjo resolucijo:

Dragi tovariš maršal Tito!
Bivši borci in aktivisti iz NOV, 

Vam s svojega ustanovnega občnega 
zbora pošiljamo iskrene borbene po
zdrave z obljubo, da bomo kakor 
med obkroženo borbo tudi sedaj pod 
Vašim vodstvom izvrševali vse nalo
ge v borbi za mir in obnovo domo
vine. Budno bomo varovali naše za- 
padne meje 8 tem, da bomo našo 
mlado državo gospodarsko okrepili. 
Obljubljamo, da bomo vsestransko

podprli s prostovoljnim delom vse de
lovne akcije za izvrševanje lokalne
ga. republiškega in zveznega plana. 
Za gradnjo Nove Gorica bomo pri
spevali 8.000 prostovoljnih delovnih 
ur v letu 1948, pri izvajanju plana 
lokalnega gospodarstva pa bomo da
li 25 odstotkov prostovoljnih del, ki 
jih predvideva plan Mestnega ljud
skega odbora*

Skrb ljudske oblasti 
za strokovne kadre

Obnovitvena dela v naši domovini' 
so postavila ljudsko oblast pred ne
šteto novih problemov. Eden najvaž
nejših je vsekakor skrb za dober 
strokovni kader, ki bo kos vsem na
logam v bodočnosti. Posebo važna 
je gradbena stroka. Zato je bil v go- 
riškem okraju ustanovljen zidarski 
in tesarski tečaj, ki ga je priredilo 
Okrajno gradbeno podjetje »Zidgrad 
— Gorica«. Tečaj se je Začel 10. t* m. 
in ga poseča nad 70 vajencev. Uprav
nik te_ šole je tovariš Ivan Ožbot 
Na tečaju predavajo razni strokov
njaki ter domače učiteljstvo.

Ni dvoma, da bodo slični tečaji 
mnogo pripomogli, da bomo imeli v 
kratkem mlad, zdrav kader strokov
nih delavcev za velika dela pri grad
nji Nov« Gorice.

K. B.
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Ob dnevu Jugoslovanske armade
Vloga proletarskih brigad v ustvaritvi naše 

armade in jačanju upora
»Da bi ostal v trajnem spominu dan, ko je bila formirana prva 

enota naše armade, da bi se vodeč; in borbeni sestav Jugoslovanske 
armade in naši narodi vzgajali na brezštevilnih primerih udanosti ljud. 
etvu, junaštvu in samopožrtvovanju

odrejam
da se 22. december, dan formiranja I. Proletarske narodno osvobbddLne 
udarne brigade slavi v vsej armadi kot praznik in »dan Jugoslovan
ske armade«.

Smrt fašizmu — svoboda narodu 1 
20. oktobra 1947 leta.

Vrhovni komandant oboroženih sil in minister narodne obrambe FLRJ 
maršal Jugoslavije Josip Broz-Tito.

22. decembra 1941 leta je formiral I ne vse Jugoslavije. Z dejanji je, šči
tov. Tito V mestecu Rudo po prvi SO- ‘ te* H »lovno liiutetvo nokazala da se 
vražni ofenzivi, s katero je sovražnik 
hotel uničiti upor, I. Proletarsko bri
gado. Domače izdajalce je okupator v 
tem času že organiziral. Sovražniku 
je uspelo zbrati in vreči v borbo vse 
protiljudske elemente v Srbiji, a kma
lu potem jih je organiziral v Črni go
ri, Bosni in Hercegovini. Bil je sigu
ren, da bo tako lahko uničil narodno
osvobodilni pokret. Toda Centralni 
komate KPJ na čelu s tov. Titom je 
situacijo drugače ocenil Formiranje
I. Proletarske brigade je pomenilo 
začetek razšdrjevanja še večjega upo
ra, še številnejših in bolj upornih 
borb. »Prva proletarska brigada je bi
ta enota popolnoma drugega tipa kot 
60 bili to partizanski odredi. To je bi
la strnjena enota, ki je lahko delova
la kot celota ali po bataljonih, toda 
vedno pod trdnim centraliziranim po
veljstvom. Bila je enotna, z nenavad
no visoko disciplino tako v svojem 
življenju, kakor v izvrševanju nalog.« 
(Koča Popovič.)

Ko je maršal Tito formiral I. pro
letarsko brigado, je v njej videl per
spektivo ustvaritve armade novega 
tipa, ljudske armade — armade vseb 
narodov Jugoslavije. Ljudstvo, ki je 
stopilo v sestav I. proletarske briga
de, je popolnom# razumelo značaj 
narodno osvobodilne borbe, imelo je 
jasno prespektivo ‘nadaljnjega razvoja 
borbe, vedelo je, kakšne teškoče ga 
čakajo na poti, lakota, napori, mraz, 
brez tople odeje in strehe, dolgi in 
težki pokreti, krvave in težke borbe 
brez odmora do končne zmage. Ni bi
lo niti enega borca, ki tega ne bi 
razumel, vsak je vedel, da bo šel v 
zelo oddaljene kraje, kamor koli bo 
potreba. Vsakemu je bilo razumljivo, 
da bo okupator in dovčerajšnji nosilci 
oblasti, posebno še tedanje njegove 
sluge, naredil vse, da uniči borbo de
lovnega ljudstva in da v prvi vrsti 
uporabi vse sile za uničenje I. pro
letarske brigade. Vsak borec je bil 
pripravljen in močan, da prenese vse 
to. Ogromna večina borcev 1. prole
tarske brigade je bila včlanjena v 
Komunistični partijii, že preizkušena v 
borbi proti petokolonaškim režimom 
in v dotakratnih oboroženih borbab 
proti okupatorju, četnikom in usta 
šem. Zaradi tega so tudi lahko spre
jeli tako težke naloge.

Takoj po svojem formiranju je 1. 
proletarska brigada razbila na Maoču 
italijansko-četniško kazensko ekspedi
cijo ter pripeljala v Rudo 135 ujetih 
italijanskih vojakov in oficirjev. Od
slej je imela I. proletarska brigada 
iniciativo stalno v svojih rokah Šla 
je skozi najtežje bitke in spopade, 
prebila najmočnejše sovražne obroče, 
toda sama ni bila nikdar razbita. Uni
čila je Paveličevo »Črno legijo«, ki 
ji je poveljeval krvoločni polkovnik 
Francetič, ki je zbral najbolj izkuše
ne ustaške klavce in zločince vseh 
vrst. Prva proletarska brigada je 
mnogokrat razbila in potolkla najelit
nejše nemške divizije. Čestokrat ji je 
tov. Tito poveril najodgovornejše na
loge, ki jih je vselej častno Izvršila 
Znala je pravilno zajeti njegovo zami
sel iu jo tudi izvesti. Vsak borec je 
bil ponosen na to veliko zaupanje, ki 
ga je imel do njih tov. Tito. Besede 
tov. Tita: »I. proletarska brigada je 
pokazala v svojih dosedanjih bojih, 
da dostojno nosi »voj veliki naziv, da 
dostojno nosi veliko zastavo, ki ji je 
bila izročena,« so bile nagrada za bor
be in delo borcev in voditeljev prole
tarske brigade. , , ^

I. proletarska brigada Je takoj po 
svojem formiranju podprla partizan
sko gibanje v vzhodni Bosni, ki je za
radi propagande četniških oficirjev, 
poslanih iz Srbije, preživljalo krizo. 
Vplivala je na ponovno pregrupiranje
sij v korist narodno-oevobodilnega gi
banja na tem področju. Zapeljani 
kmetje so v množicah zapuščali cetni- 
ške oficirje in prehajali ponovno k 
partizanom. Bii so priče junaških borb 
proletarskih bataljonov nn Romanijt. 
Bjelih Vodah in Pienovcu. Nemci m 
ustaši so bili presenečeni zaradi ma
nevra I. proletarske brigade preko 
sarajevskega polja in čez Igman. Dru- 
ga sovražna ofenziva je doživela ne
uspeli. Sloves 1. proletarske brigade

teč delovno ljudstvo, pokazala, da se 
bori za delovno ljudstvo brez ozira na 
narodnost in vero. Vsak borec je bil 
zavesten političen delavec, ki je znal 
ljudstvu pojasnit) cilje borbe in po- 
kazati pot do zmage. Sleherni kraj je 
željno pričakoval, da zopet pride 1. 
proletarska brigada, katere borce, ne
te voditelje, so poznali po v6ej Bosni, 
po Sandžaku. Hercegovini ter v pro
stranih predelih Črne gore in Dalma
cije. I. proletarska brigada je povsod 
puščala za seboj zedinjeno ljudstvo in 
izdajalska propaganda je le težko 
našla tla, kjer bi seiala razdor.

Tri mesece po formiranju I. prole
tarske brigade je bila formirana v 
čajniču II. proletarska brigada in si
cer 1. marca 1942. Sestavljena je bila 
iz srbskih odredov, ki so se umaknili 
iz Srbije, medtem ko je bila I. pro
letarska brigada sestavljena iz srb
skih in črnogorskih edinic. Tudi ta 
brigada je bila enako čvrsta, discipli
nirana in borbena. Tudi ta brigada je 
takoj po formiranju skupno z dvema 
bataljonoma I. proletarske brigade 
odšla še dalje v vzhodno Bosno ter 
osvobodila Vlasenico, Srebrenico in 
Bratunac. Drugi bataljoni I. proletar. 
ske brigade so ostali na sektorju Fo
ča—Goražd e—Čajnice, z izjemo I. ba
taljona. ki je bil poslan v Črno goro, 
kar je pomenilo veliko podporo črno
gorskim partizanskim edinicam in 
kjer ie izbojeval vrsto odločilnih zmag 
nad četniškiini tolpami, preganjajoč 
jih do samega Kolašina.

Sovražnik je pričel tretjo ofeuzivo. 
še večjo po uporabljenih silah in 
bolje pripravljeno od druge. Ko so 
bile naše sile v obroču, so bile for
mirane še tri brigade. V govoru, ki 
ga je imel v IV. črnogorski brigadi, 
je tov. Tito dejal: * Ločile ste se od 
Črne gore z vero, da se boste vrnili 
kot osvoboditelji. Naši sovražniki mi
slijo, da so nas tu obkolili. Zaman 
mislijo tako. Nas to ne skrbi. Saj | 
smo bili že od vsega početka obko
ljeni, ker je vsa Evropa okupirana 
Poleg tega pa mi tu nismo obkoljeni 
tako, kakor govore naši sovražniki, 
tudi ne zaradi tega, ker je postala 
vsa Jugoslavija vojno poprišče, ker 
je v daljni Sloveniji osvobojeno zna 
tno ozemlje in ker je ljudstvo na 
Hrvatskera pripravljeno, da se kot 
en mož dvigne proti Paveličem' stra 
hovladi. Imamo vse polno razlogov, 
da verujemo v nove zmage in v kon
čno zmago!«

S tega mesta — na meji Črne gort 
iu Hercegovine — so proletarske bri
gade razbile soviažuo ofenzivo in 
krenile na slavno pot do Bosanske 
Krajine, razrušivši spotoma progo Sa 
rajevo—Mostar v dolžini IV' km ter 
zavzele ovražne garnizijo v Konjiču. 
Prozoru, Gornjem Vakufu, Diivnn 
in Livnu. Tja so prispele prav v času 
ko se je razplamtela borba med par 
tizani in četniki in ko so bile nem 
ške in ustaške edinice v ofenzivi n 
Kozaro. Vstaja v Krajini je dosegla 
največji razmah Vsak dan- so se se
stavljale nove brigade, vsak dan so 
bili osvojeni novi kraji, organizirano 
je bilo zaledje in vstaja se je širila 
vse bol j na Hrvatsko.

Popularnost proletarskih brigad je 
naraščala iz dneva v dan. Na dolg 
poti so se zlivale v proletarske bn 
gade vedno nove sile najodločnejših 
mladincev in mladink. Vodila jih ie 
želja, da vstopijo v vrste tistih, ki 
so pokončali največ sovražnikov, ki 
so*maščovali največ nedolžnih žrtev, 
v vrste tistih, k.: 6o se jih sovražniki 
vseh vrst najbolj bali. Ponosno so 
pripovedovali starši, da imajo svoje 
sinove in hčere pri proletarcih Sino
vi Splita, Makarske, Podgore, dalma 
tinskih otokov in iz notranjosti Dal 
macije 9o hite.i čez Drino, da vst' 
pijo v proletarske brigade

Osvobojeno ozemlje se je vse boj J
_tvarjale so se nove, višje

vojne formacij?, divizije in bosanski .j - .... ---- - —!-*-• sta
a.

dale naši vojski nov pečat. Prozor, 
Bugonjo, Ivan j-Sedlo, Konjic, Jabla
nica, Kalinovik, Kočinobrdo, Ivsar, Su
tjeska in Miljevina 60 slavne strani 
naše zgodovine. Na tisoče sovražnih 
trupel je pokrivalo bojišča, na ka
terih sta bili zrušeni ti dve najbolj 
krvavi sovražni ofenzivi. Prehod čez 
Drino in zavzetje njene strme, dobro 
utrjene obale, uničenje elitne Musso
linijeve divizije »Taurimnense« govo
re o moči prve in ostalih proletar
skih brigad. Kako krvava je bila V. 
sovražna ofenziva je znano sleherne
mu človeku na naši zemlji in kolik
šna je bila moč naših, predvsem pro- 
leterskih edinic, priča zlom te ofen
zive, uničenje sovražnih sil in oču- 
vanje borbene sposobnosti naših edi
nic. Neposredno po zlomu sovražne 
ofenzive so naše edinice brez oddiha 
zavzele vse garnizije v vzhodni Bo
sni, med njimi tudi najmočnejše, ki 
jih poprej naše edinice^ niso mogle 
zavzeti kot so Kladanj, Zvornik, Tu
zla in Bjeljina.

Vloga proletarskih edinic je vse 
do konca vojne vedno bolj narašča
la. Mnoge brigade širom države «o 
si prizadevale, da bi si pridobile vi
soki i aziv Proleti rske.

Vso dobo vojne so bile proletarske 
brigade kovačnice kadrov za vso na
šo vojsko. Cele brigade so bile zgled 
masovnega heroizma. Bile so brigade 
—heroji v jurišu in v obrambi. Raz

vijale in krepile so se ob neposred
ni podpori vrhovnega štaba in tov. 
Tita. Prav gotovo ni imena voditelja 
in dobrega borca, ki bi ga ne poznal: 
člani vrhovnega štaba in sam tovariš1 
Tito in za čigar razvoj se r-: bi živo 
zanimal. Po drugi strani pa tudi ni 
bilo borca prvih proletarskih brigad, 
ki ne bi osebno poznal svojih vodi
teljev in samega tov. Tita (kadri :z 
I. in ostalih prolett rskih brigad, ki 
so prenašali v vojn« svoje bogate 
izkušnje na vse ostale enote naše 
vojske, so v veliki meri doprinesli 
ustvaritvi i.. izgradnji Armade, ka
kršno si je zamislil tov. Tito, ko je 
formira! I. proletarsko brigado). Prva 
p rolet- 'rska brigada je začela svojo 
slavno pot v Rudem ter je dospela 
čez največja bojišča in po najslav
nejših zmagah v Trst.

Po svoji armadi je delovno ljudstvo 
Jugoslavije že med vojno v celoti iz
polnilo svojo domovinsko dolžnost. 
Proletarsko ime naših najslavnejših 
tovarišev simbolizira vlogo delavske
ga razreda v osvobodilni vojni. To 
ime označuje povezanost delovnega 
ljudstva in armade, kateri je dalo 
vse za njeno ustvaritev,, za dosego 
resnične svobode in za njeno očuva- 
nje. Delovno ljudstvo je s krvjo po
vezano s svojo armado In naša 
armada je resnično ljudska armadri 
Nje na čelu je prvi ln največji borec, 
ki je hkrati tudi največji sin delav
skega razreda Jugoslavije. Naši na
rodi so storili vse, da bo naša armada 
silna in močna, da lahko vselej stopi 
na branik domovine, armada pa bo 
s svoje strani storila vse, da bo 
vredna ljubezni delovnega ljudstva, 
naše močne domovine — nove Titove 
Jugoslavije.

Dan armade, 22. december, bodo 
slavili vsi naši narodi, ponosni na 
slavne tradicije, pridobljene v težki 
osvobodilni vojni-in ponosni na svojo 
ljudsko armado, zaščltnlco naše svo
bode, naše izgraditve in naše srečne 
bodočnosti.

Podpolkovnik Bogdan Vujoševič
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V obnovljenih kulturnih domovih bo delovno ljudstvo
gradilo svojo kulturo

Po dolgih letih sistematičnega uni
čevanja naše sloven9kfe kulture ter 
po še težjih vojnih grozotah nam je 
zopet dana možnost obnavljati, bolje 
rečeno znova postavljati zgradbo na
še ljudske prosvete. Povsod na Pri
morskem, na vasi in v mestu, se usta
navljajo prosvetni sveti. Pevski zbori, 
godbe in dramatski odseki tudi že 
uspešno nastopajo.

Z nastopom zime. ki bo onemogo
čila predstave na prostem, se postavlja 
prosvetno delo v zimski sezoni pred 
zelo pereče vprašanje, ki ga bomo mo
rali na ta ali on] način rešiti. Dru
štveni sestanki s jioučnimi predavanji, 
čitalnice, knjižnice, pevske in dram
ske vaje so tisto nujno delo prosvet
nih svetov, k| ga ne moremo vršiti 
brez primernih prostorov. Zato je 
dolžnost odbora in vseh članov pro
svetnega društva, da si po krajevnih 
razmerah preskrbe in urede potrebne 
prostore.

Kakor je potrebna in nujna obnova 
našega gospodarstva, tako je nujno 
potrebna tudi obnova našega duhov
nega življenja, kajti rane. k] smo jih 
zadobili na tem področju od fašizma, 
so morda še globlje od onih na gospo
darskem področju, kajti duhovna kul
tura je posredovalka do tvarnih do
brin in pot do gospodarskega napred
ka. Čudež napredka sovjetskih naro
dov moremo razumeti le ob upošteva
nju velikega kulturnega dviga mesta in 
dežele od Oktobrske revolucije dalje. 
Danes ima sleherna vas v Sovjetski 
zvezi svoj prosvetni dom s knjižnico, 
čitalnico, radijem, predavanji itd.'

Tudi nam Primorcem so bili naši 
prosvetni domovi v mestu in na vasi 
največji ponos. Vojna vihra pa je uni
čila skoraj do kraja vse, kar je še 
ostalo za vandalskimi fašističnimi po
žigalci, a še te bore malo, kar jih je 
ostalo, se po večini njiorabljajo v vse 
mogoče namene, senike, shrambe, ple
sišča itd. Kjer še obstoja dom, je prva 
pravica in dolžnost prosvetnega sveta, 
da ga prevzame in uporablja v na
men, za katerega je bil postavljen z 
žulji vaščanov.

Prepričan sem. da bo vsak prosvet
ni svet v svojem domu rad izkazal 
gostoljubnost vsem ostalim organiza
cijam in ustanovam, ki jim je namen 
pomagati delovnemu ljudstvu.

Cilj vseh prosvetnih svetov je kaj
pak njih lastni prosvetni dom z odrom 
in dvorano, društveno 9obo za čitalni
co ter po možnosti tudi drugimi pro
stori. V tem trenutku nam pač ta cilj 
še na dosegljiv zaradi pomanjkanja 
denarnih sredstev, delovnih moči in 
gradbenega materiala, toda po prime
rih z dežele in z mesta lahko vidimo, 
da se da z dobro voljo vsega članstva 
napraviti marsikaj, tako tudi lasten.

čeprav skromen prosvetni dom ali 
vsaj lastno društveno sobo. Dolžnost 
nas vseh je, da damo od sebe vse svo
je sile in napore, da to dosežemo. 
Potrebno je, da si porazdelimo delo 
in zgradimo streho nad našim kultur
nim žariščem.

Pri izbiri večjih društvenih prosto
rov za sestanke in prireditve je tre
ba paziti predvsem, da bodo dovolj 
veliki, zvočni in ne izpostavljeni ve
tru. Lahko računamo, da zlasti pozi
mi prihaja na sestanke do mala vsa 
vas, pri prireditvah pa tudi še marsi
kdo iz sosednih vasi. Za prireditve v 
manjših dvoranah so priporočljive 
klopi jn deske, ker stoli zavzemajo 
preveč prostora — in jih je tudi težko 
dohiti. Da se dvorane čim bolje izko
ristijo. naj se tam vrše tudi pevske, 
dramske jn godbene vaje kakor tudi 
telovadba in športne vaje pionirjev in 
mladine. Oprema in okrasitev dvora
ne naj bo okusna, a ne potratna.

Prijtoroča se zlasti okrasitev dvora
ne s slikam) naših voditeljev in udar
nimi parolami, ki jasno označujejo 
dobo, v kateri živimo. Pri društvenih 
prostorih, kjer b| bila podnevi čital
nica in knjižnica, zvečer pa sestanki 
društev ali seje odborov, je treba po
leg omenjenega paziti predvsem, da 
so svetli in zračni. Osnovna oprema 
take sobe naj bo predvsem peč. veli

ka miza za Čitanje in družabne igre, 
potrebne klopi in stoli, omara za dru
štveni arhiv in za knjige.

Lep primer uspešnega dela in ho
tenja pri dvigu naše ljudske prosvete 
nam daje prosvetni svet na Colu, ki 
bo v kratkem dokončal kulturni dom, 
zgrajen z veliko požrtvovalnostjo vse
ga ljudstva.

Prav tako požrtvovalno delo vidimo 
po naših kraških vaseh, do tal uniče
nih in požganih in vendar se sredi 
ruševin gradi in ustvarja prava ljud
ska kultura. Pri vsem tem pa nas se
veda kulturni domovi, prosvetno dvo
rane. društvene sohe ne smejo ovi
rati pri samem kulturnem delu. Na
pačno pa je mišljenje gotovih prosvet
nih svetov, ki se izgovarjajo s tako 
neumestnimi izgovori: »Nimamo pro
svetnega doma, dvorane, društvene 
sobo in zaradi tega ne moremo upri
zarjat] raznih iger itd.« Jasno je, da 
je tu po sredi neaktivnost in komod- 
nost le gotovih jmedincev. ki ne raz
umejo današnje prevzgoje ljudske kul
ture.

S planskim delom, s sprejemanjem 
obveznosti tudi na kulturnem področ
ju, bomo lahko odstranili vse težava 
in ovire in tako največ prispevali k 
izgraditvi naše dežele.

ŠU

Osnovne naloge ljudske prosvete
Borba, ki jo bojujemo na gospo

darskem polju za izgradnjo naše po
polne neodvisnosti, nam narekuje, da 
se poglobimo v naše delo. pogledamo 
jasno naprej v vstajajočo novo dobo 
Jugoslavije, ki nam bo prinesi« čas 
brez izkoriščanja človeka po človeku. 
Ta doba socializma pa zahteva od 
našega * ljudstva temeljite miselne 
prevzgoje, ki nam bo zagotovila iz
vršitev vseh postavljenih nalog.

Zavedajoč se tega važnega dela 
med našim ljudstvom je odsek za 
prosveto sklical konferenco prosvet
nih referentov KLO ter predsednikov 
prosvetnih društev. Udeležba na kon
ferenci, je pokazala, da je naše ljud
stvo željno prave znanosti in da mu 
ie ljudska prosveta vir novih pogle
dov v svet. Ljudska prosveta pa ne 
sme biti izolirana od dela množic, 
temveč mora biti bodritelj za še 
še uspešnejše delo. — Prav zatov ne 
smemo na naše odre niti v knjižni
ce ali pevske zbore, še manj pa v na
še čitalne večere tlačiti neplodno 
mehkužno in neljudsko kulturo. Na
pake, ki se še pojavljajo tu pa tam 
na terenu, je treba nujno odpraviti. 
Ljudska prosveta mora v svojem de: 
lu zajeti prav vse probleme v naši

novi Jugoslaviji in prikazati borbo 
med kapitalističnimi in pravimi de
mokratičnimi silami. Ta borba pa 
zahteva od nas prekaljenih ljudi, ki 
so zavrgli staro vsiljeno mračnjaško 
kulturo ter z vztrajnim delom pri
dobili nove poglede na svet v duhu 
socializma.

Organizacijski referat je točno za
črtal delo, kako bomo najlažje rešili 
te naloge. Da bo ljudska prosveta 
res množično zajeta, pa je potrebno 
prav v bivši coni »A« utrditi še pro
svetne svete. Da so prosvetni sveti 
res bližji našemu ljudstvu, nam do
kazujejo pohvale prosvetnih svetov 
v Vratih, Rihemberku. Prvačini, Bu
danjah in sindikalne podružnice ža
ge »Rizzatto«.

Živahna debata na konferenci je 
bila dokaz pravilnega razumevanja. 
Sklenjeno je bilo, da bodo v prihod
njih mesecih knjižničarski in dram
ski tečaji, da tako zagotovimo kader, 
ki nam je potreben. Sklenjeno je bilo 
tudi, da se morajo naše knjižnice 
očistiti stare navlake ter s populari
zacijo naše nove knjige vzbuditi več 
zanimanja za napredno domačo in 
svetovno literaturo.

širilo, ustvarjale so se nove, 
vojne formaciji?, divizije in t 
korpus. Porast sil in novi položaj ■ 
zahtevala tudi ustanovitev AVNOJ 
Sovražnik je vprizarjal novek mnoao 
silnejše ofenzive, četrto im peto s 
ciljem, da bi uničil glavnino naših 
sil. Tudi v teh ofenzivah je dajal 
naš vrhovni komandant naje govor 
nejše naloge p rolet« rskim edinicamuris£ a« atst K A s?fr«sr.

Most čez Vipavo zopet 
obnovljen

Divjanje okupatorja po Goriški je 
Pilo posebno hudo v naši vasi Parti
zani so branili vsako ped naše zemije 
proti nadmočnemu sovražniku ter ja 
končno pognal: in izgnali iz naših 
krajev. Obnovitvena dela je najprvo 
vzela v svoje roke angloameriška 
okupacijska oblast, a jih je pustila 
nedokončana. Takoj po priključitvi 
cone »A« k skupni domovini je naša 
ljudska oblast poskrbela, da se most 
dokonča. Ta dela je prevzelo Okraj
no gradbeno podjetje »Zigrad • Gori
ca«, ki je izvršilo vsa nadaljua deia 
v rekordnem času Most je armiran 
betonski na železni konstrukciji ter 
je širok 6.50 metrov. V tej širini je 
vključena pot za pešce, ki je po
daljšana za nadaljne 4 metre. Most 
je zavarovan z železno ograjo, med 
tem ko je cestna ograja iz kra 
škega kamna, ki je povezan z želez
nimi cevmi. Po solidnosti dela ter 
nosilnosti je novi most vsaj za 50 do 
55 % boljši od starega. Od mosta 
dalje je podjetje ce6to proti Buko
vici zvišalo za 1 m, kar predstavlja 
večjo vrednost pred poplavami Vi
pave. Obrambni zid je izvršen so
lidno. k. b.

Zakaj potrošniki ponekod 
tudi za december niso pravočasno 

prejeli živilskih nakaznic
Zaradi različnih napak pri izstav- kolektivna potrdila je poslal na MLO 

™ t,r .......... Trbovlje, čeprav ne stanujejo vsi de
lavci na področju tega LMO-a. Tako1 jan ju potrošniških potrdil, sestav

ljanju seznamov in razdeljevanju 
živilskih nakaznic potrošnikom v tem 
mesecu večje število delavcev m 
njihovih družin ni dobilo pravočasno 
živilskih nakaznic. V več primerih 
so te nepravilnosti zakrivili name
ščenci podjetij in funkcionarji ljud
skih odborov, ker se niso držah na
vodil Ministrstva za trgovino in pre
skrbo.

Krajevni ljudski odbori so bili dol
žni na osnovi potrošniških potrdil 
sestaviti seznam prednostnih upravi
čencev in ga poslati na okraj do nuj 
kasneje 27. v mesecu. S tem sezna
mom pa so se mnogi KLO zakasnili, 
čeprav je Ministrstvo v svojih bilte: 
nih stalno opozarjalo podjetja, naj 
pohite z izstavitvijo potrdil svojim 
delavcem in nameščencem.

Poleg nepravilnosti uprav in sindi
kalnih podružnic podjetij v zvezi z 
izstavljanjem potrošniških potrdil pa 
so bil'i še različni drugi vzroki, da 
razdeljevanje živilskih nakaznic m 
potekalo v redu. Rudnik v 1 rbovljah 
na primer je izdal skupne sezname 
s potrdili za vse svoje delavce, la

so ostali vsi, ostali delavci in njihove 
družine brez živilskih nakaznic in so 
morali zanje naknadno sestavljati nov 
reklamaciski seznam. So pa tudi pri
meri, da KLO, potem, ko še niso pra
vočasno oddali seznamov prednostnih 
upravičencev, niso prišli dvignit pri
spelih nakaznic na okraj.

Ugotovljene napake 60 kontrolne 
ekipe takoj popravile in odgovorne 
funkcijonarje, odnosno nameščence 
predlagale za kaznovanje. Iz vseh 
gornjih nepravilnosti pa je razvidno, 
da so zlasti delavsko preskrbo zavi
rale nerednosti v poslovanju nekate
rih uprav podjetji in sindikalnih po
družnic, kakor tudi malomarnost ne
katerih ljudskih odborov. Iz tega 
sledi, di. morajo delavci sami skrbeti, 
da jim njihova podjetja pravočasno 
in pravilno izstavijo potrošniška po
trdila. Kjer so napake, so jih dolžni 
javljati. Le odstranitev vseh gornjih 
nepravilnosti in kontrola potrošnikov 
samih nad delom KLO bosta prepre
čili, da bi se še nadalje ponavljale 
nerednosti v preskrbi naših delovnih 
ljudi.

Otvoritev prvega okrajnega 
invalidskega podjetja

V nedeljo dne 7. t. m. se je v Mir
nu pri Gorici vršila slavnostna otvo
ritev prvega okrajnega invalidskega 
podjetja — mizarske delavnice »Isto-k 
Miren«. Za to slovesnost je bila vsa 
vas v znstavah.

Podjetje jeV pričelo kot mizarska 
zadruga s 6 delavci in tremi vajenci 
z delom že 25 dni po priključitvi. 
Danes zaposluje že 25 delavcev, med 
njimi 5 vajencev ter ima svojo me
hanično delavnici? s potrebnimi stro
ji. Napredni mirenski mizarji so y 
opustošeni bivši mizarski delavnici, 
last nekega zasebnika, ki je demoli-

Zaprisega ijudskilh odbornikov 
v Solkanu

Dne 5. t. m. je bila v Solkanu za
prisega mestnega ljudskega odbora. 
Seji je prisostvovala kot delegat 
okrajnega izvršilnega odbora Gorica, 
tov. Milena Mozetič, ki je podala 
smernice dela novoizvoljenega odbo
ra. Po zaprisegi, s katero so se ob
vezali. da bodo posvetili vse svoje sile 
v korist delovnega ljudstva, ki Jim je 
izkazalo svoje zaupanje, je bil Iz
voljen izvršiini odbor. Izvoljeni so 
bili naslednji tovariši: Jože Štucin, 
predsednik; Alojz Jug, podpredsed
nik; Janko Petejan. tajnik. Za po
verjenika za komunalne zadeve je 
bil izvoljen tov. Rennto Brajnik, za 
poverjenika za prebrano tov. Ivan 
Gabrijelčič, za poverjenika za obno

vo tov- Alojz Nibrant. za poverjenika 
za finance tov. Stanko Drašček, za 
poverjenika za kmetijstvo tov. Janez 
Zavrtanik, za poverjenika za delov- 
ne odnose tov. Anton Zavrtanik, za 
/poverjenika za socialno skrbstvo to
varišica Meri Bašin ter za prosveto 
tov. Albin Leban.

Imena tovarišev, ki so vsi znani 
borci za pravice delovnega ljudstva 
ter odločni antifašisti, nam jamčijo, 
da je vodstvo Mestnega ljudskega 
odbora v Solkanu v pravih rokah. 
Sedaj je na prebivalstvu, da podpre 
in da tesno sodeluje z novoizvoljeni
mi tovariši, kar bo v korist vsej 
skupnosti. K- B.

ral stroje in pobegnil, namestili last
ne stroje: tem se je pridružil tudi 
mizar Pavšič Leopold, ki je moral v 
dneh pred priključitvijo bežati iz 
Gorice, od koder je pripeljal tudi dva 
stroja in ju dal zadrugi na razpo
lago. Sam pa je vstopi! v zadrugo kot 
član. in je bil nato izvoljen za pred
sednika.

Mizarska delavnica je razdeljena v 
dva oddelka, ki merita skupno -80 kv. 
m. V delavnici je poleg ročnega mi
zarskega orodja tudi tračna žaga in 
stružni stroj na električni pogon, dve 
mali kombinerki, od katerih je ena 
opremljena z brusilno napravo in 
krožna žaga s svedrom, vse na elek
trični pogon z lastnimi motorčki 
Predvideno je, da bodo že v januar
ju imeli tudi rezkalni stroj, ki ga je 
izdelal delavec mehanične mizarske 
delavnice Gaetan Russo in so ga vlili 
v Solkanu.

Delavnica izdeluje vsakovrstno 
stavbeno pohištvo za obnovo. Lahko 
pa izdeluje tudi fino sobno pohištvo 
in pisarniško opremo. V kratkem ča
su svojega delovanja je kljub začet
nim težavam in pomanjkanju suro
vin izdelala pohištvo za gimnazijo 
in okrajno poslovno zvezo v Šem
petru, klopi za en razred osnovne 
šole v Mirnu in pohištvo za dve dru
gi slavbišči in nekatera poslopja v 
Vipavi v znesku 150.000 din.

Clan| zadruge so razumeli velik 
pomen gospodarskega podjetja udru- 
ženja vojnih invalidov in so radovolj- 
no pristopili iz zadružnega sektorja 
v državni sektor. Na razpolago so da

11 tudi ves inventar in stroje, za ka
tere so že sklenili z invalidskim go
spodarskim podjetjem kupno pogod
bo. Sami so stopili v novo podjetje

Invalidsko mizarsko podjetje bo že 
fa teden pričelo z razširitvijo delav
nice za polituro in finejše izdelke, ki 
bo obsegala 150 kv. m. Prizidek biv
šega skladišča lesa je že pokrit. 
Zgradili bodo samo vmesne stene 
med nosilci ostrešja in napravili tlak.

Prihodnje leto pa bodo pričeli z 
gradnjo večjega podjetja za lesni 
kombinat in avtokaroserijo. Nabavili 
bodo tudi nove stroje in pričeli z 
obsežnejšim obratovanjem za dvig 
proizvodnje, od katere prebitek bo 
šel za invalidski sklad. Osnovali bo
do tudi druga gospodarska podjetja 
za vzdrževanje vojnih vdov in sirot, 
kot je svoj govor zaključil sekretar 
okrajnega udruženje vojnih invalidov 
tov. Danilo Benčina, k0 je predočil 
velik pomen invalidskih gospodar
skih podjetij. Proslava se je zaklju
čila z nastopom mirenske godbe in 
ljudskim rajanjem. Kot solist je na
stopil Ruudj Ožbot ter pevci iz Mir
na in Orehovlja s partizanskimi in 
narodnimi pesmimi.

Kmetifska šola v Vipavi
Sred; novembra se je v Ložah pri 

Vipavi pričel pouk na mešani kme
ti jsko šoli vinarsko-sadjarskega tipa. 
Solo obiskuje 52 učencev, med njimi
12 učenk. Vsi so v internatu^ ki je 
ločen za fante in dekleta. V šoli ka
kor v internatu je uveden strog di
sciplinski red in brigadno-desetinski 
sistem dela.

Glavni predmeti pouka so zadru
žništvo, sadjarstvo, vinarstvo, kletar
stvo, čebelarstvo, živinoreja, higije- 
na domačih živali, poljedelstvo, vrt
narstvo, zdravstvo in splošna izobraz
ba. Učenci, v pretežni večini Primor
ci, z zanimanjem sledijo pouku; te
žave jim dela slovenščina in račun
stvo. Z veseljem do učenja in trdno 
voljo pa vse težave premagujejo. Po
leg peturnega teoretičnega dnevnega 
pouka imajo praktični pouk na šol
skem posestvu. Vodstvo šole bo naj
bolj nadarjene h. marljive učence 
poslalo na srednjo triletno kmetsko 
šolo v Maribor. Ostal: absolventi bo
do po enoletni predhodni praksi na 
državnem posestvu nameščeni v za
družnem ali privatnem sektorju.

Kmetijska Šola je nameščena v 
stari graščini sredi rodovitnih vino
gradov in sadnega drevja. Posestvo 
obsega skupno z državnim posestvom 
v Odolini nad 300 ha zemeljske po
vršine. * .etos so napravili tioizkuse 
intenzivnega gojenja raznih kultur, 
sadnega drevja in trtnih mladik.

Božične šolske nofiitnfce
Za vse osnovne šole sedemletke, 

gimnazije in učiteljišča ter nižje in 
srednje strokovne šole nn ozemlju 
LR Slovenije, Itodo za božič pouka 
nrosti dnevi od vštetega 24. dec. do 
vštetega 28. decembru. Redni pouk 
se bo- pričel v ponedeljek 29. decem
bra.

Ministrstvo za prosveto LRS, Ko
mite! m srednje in nižje strokovno 
šole pri predsedstvu vlade LRS.
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Pred II. kongresom Antifašistične fronte žena Jugoslavije 
GKRANJNI PLENUM AFŽ OKRAJA GORICA

Dne 14. t. m. so se zbrale žene go
riškega okraja na svoj predkongresni 
plenum. Zasedanje, ki je bilo v Sol
kanu, je pokazalo, da se naše žene 
zavedajo velikih nalog, ki jih terja 
sedanja doba obnove in izgraditve 
domovine. V imenu Glavnega odbora 
AF2 Slovenije je pozdravila zboro
vanje tov. Amalija Regentova ter ob
razložila pomen II. kongresa. Član 
okrajnega sekretariata OF tov. So
sič je obrazložil najvažnejše gospo
darske probleme in orisal vlogo že
na v izvajanju gospodarskega plana.

Po teh referatih se je razvila ži
vahna razprava, v kateri so posamez
ne zastopnice krajevnih AF2 orisale 
svoje probleme, in razložile kako jih 
rešujejo. Razprava je rodila vrsto 
koristnih pobud, Iki so prišle do iz
raza v nato sprejetih sklepih o ob
veznostih, ki so jih sprejele žene go- 
riškega okraja v okviru predkon
gresnega tekmovanja.

Predvsem so sklenile, da bodo 
okrepile svojo organizacijo in od
pravile mrtvilo, ki je zavladalo po
nekod. Najtesnejše bodo sodelovale 
pri utrjevanju ljudske oblasti in pod
pirale delo krajevnih ljudskih odbo
rov ter jim tudi s predlogi pomagale 
dvigat; in izboljšati gospodarstvo. — 
Zlasti pa se bodo povsod zavzele za 
nidanovitev krajevnih posvetovalnic 
za matere in otroke, dale pobudo za 
ustanovitev sezonskih domov igre in 
dela, predvsem v Anhovem in Po
dragi, sestavile predloge in načrte za 
ureditev vaških otroških igrišč, po
sebno skrb pa bodo posvetile oskrbi

dečjih zavetišč in dijaških domov. 
Za pospeševanje ljudske prosvete 
bodo organizirale vaške bralne krož
ke in kulturne večere. S pomočjo uči
teljstva bodo organizirale tudi gospo
dinjske tečaje, vso pozornost pa bo
do posvetile pravilni vzgoji šolske 
mladine.

2ene bodo poskrbele tudi za to. da 
se v krajevne plane vključi izstav
ljanje spominskih plošč in spomeni
kov padlim borcem ter organizacija 
izletnih točk v partizanske centre. V 
ta namen bodo tudi same sodelovale 
s prostovoljnim delom.

Za izvedbo okrajnega gospodar
skega plana bodo žene prevzele važ
ne gospodarske naloge na vasi, orga
nizirale ženske aktive in poskrbele 
za vzgojo v vseh panogah kmečkega 
gospodarsva in z medsebojno podpo
ro sprostile čim več moške ^delovne 
sile za industrijo in gradilišea. Po
skrbele pa bodo tudi za to, da se bo 
čim več žena samih vključilo v pro
izvodnjo. Udeležbo pri prostovoljnem 
delu bodo žene povišale 100-odstot- 
no.

Največ jo pozornost pa bodo posve
tile pravilnemu usmerjanju žena v 
izvajanju državne gospodarske in 
trgovinske politike s tem, da bodo 
tolmačile in podpirale pravilno iz
vedbo obveznega odkupa, dovoz na 
svobodni trg In kontrahiranje pre
sežkov. Svojo skrb bodo posvetile tu
di pravilnemu razdeljevanju živilskih 
nakaznic ter pravočasnemu plačeva
nju in pravilni odmeri davkov.

Končno 90 žene goriškega okraja

na svojem plenumu sklenile razviti 
propagando za razširjenje našega ti
ska, zlasti »Naše žene«, »Kmečke 
žene« ter povečati število naročnic 
najmanj za 1000. V tekmovalnem 
duhu bodo nabirale naročnike za na
še dnevnike »Ljudsko pravico« in 
»Slovenskega poročevalca« ter okraj
nega glasila »Naša Gorica«.

Za II. kongres AF2 Jugoslavije 
bodo nabrale 60.000 din, po možnosti 
pa čim več, da tudi na ta način do
kažejo svojo zavednost. Ob zaključku 
so žene sprejele naslednjo resolucijo: 

Centralnemu odboru AFŽ 
Jugoslavije

Ob priliki predkongresnega plenu
ma na Goriškem Vam pošiljamo is
krene pozdrave.

2ene na Goriškem se dobro zave
damo, da pomeni II. kongres Antifa
šistične fronte žena ponovno utrditev 
ne le AF2 Jugoslavije, pač pa sploh 
mednarodne demokratične federacije 
žena, da pomeni ponovno udarec 
vsem reakcionarnim silam, ki hujska
jo na novo vojno itd. Zavedamo se, 
da mora ravno žena biti največji ču
var pridobljenih pravic narodno 
osvobodilne borbe. Zato obljubljamo, 
da bomo žene na Goriškem zvesto 
izpolnjevale vse naloge, katere nam 
bo naiožil naš kongres in s tem dale 
največji prispevek k utrditvi miru na 
svetu.

Poleg tega pa se bomo v celoti 
vključile v petletni plan, sodelovale 
pri gradnji naše Nove Gorice, kar je 
porok naše boljše bodočnosti.

Lemo produktivno podjetje obrata 
št. 1® v Ajdovščini je tik pred izpol

nitvijo letnega plana
Lesno produktivno državno pod

jetje obrata štev. 10 v Ajdovščini je 
tik pred izpolnitvijo letnega plana. 
Plan rezanega mehkega in lesa so 
dosegli že 15. oktobra — 75 dni pred 
rokom. V novembru pa so mesečni 
plan presegli za 36 %. Plan izdelave 
delavskih barak so izpolnili 26. ok
tobra, t. j. 64 dni pred rokom in g« 
presegli v meseou novembru za 22 %.

ki bosta že vdrugič zapovrstjo pro
glašena za udarnika ter Bizjak Al- 
bent, ki je pri izdelovanju zabojev 
prekoračil normo za 40.2 %. V tem 
letu je bilo tudi pohvaljenih 72 de
lavcev in nameščencev, ki so izka
zali veliko požrtvovalnost pri izvrše
vanju svojega posla. Pohvaljena sta 
bila tudi dva čuvaja industrijske mi
lice, ki sta preprečila požar, ki je

Pri izdelavi tipiziramih oken in vrat 
je bil investicijski plan tudi že 100% 
izpolnjen. V nekaj dneh bodo uresni
čit tudi zadnjo planeko postavko pri 
izdelavi zabojev in embalaže.

Y teni letu so zgradili tudi meha
nično delavnico in avtogaražo, dve 
obširni sušilnici za sušenje lesa in 
na novo prekrili dva objekta. V zad
njem času so nabavili za mizarsko 
delavnico tudi nov skobelni stroj.

Kljub izrabljenim strojem, ki ne 
dopuščajo preobremenitve, je ves de
lovni kolektiv zastavil vse sile za 
pravočasno izpolnitev plana, ki ga 
bodo v bližnjih dneh proslavili s 
proglasitvijo 16 novih udarnikov za 
zadnje tromesečje. Med njimi so tudi 
tovariši Jože Kober, ik-i je bil na 
zadnjih volitvah izvoljen v MLO, 
mizar Bogdan Cesnik in Rudi Vetrih,

nastal zaradi kratkega stika. Uprava 
podjetja je najboljšim delavcem in 
nameščencem izplačala 84.850 din 
nagrad.

S prostovoljnim delom na Lijaku so 
delavci in nameščenci znižali režijske 
stroške tehničnih priprav za festival 
za 40 %. Pri samih delih pri izkopu 
in regulaciji Lijaka so prispevali 1800 
delovnih ur, 575 ur pa za izboljšanje 
tehničnih in zdravstvenih pogojev 
dela.

Delovni kolektiv obrata ima lastni 
odbor OF, aktiv LMS ter sindikalno 
podružnico. Imajo tudi precej bogato 
knjižnico z 257 sodobnimi knjigami, 
najboljši pevski moški zbor v vsej 
okolici, folklorno skupino in igralsko 
družini, ki sta opustili staro mišljenje 
V kratkem bo nastopila z ljudsko 
»Miklova Zala«.

vrženega dela znaša nad 90.000 din. 
Ob tej priliki so izpopolnili varnostne 
naprave transmisij pri strojih in uved
li splošno čistočo v obratnih delavni
cah in na obsežnih dvoriščih.

Pri vsem tem delu za dvig proiz
vodnje in odpravo nezgod ter obolenj 
delavstva v rudniških obratih najdejo 
delavci čas za kulturno-politično in 
telesno vzgojo. Dobro je obiskovana 
sindikalna knji&nioa, ki ima na raz
polago večje število sodobnih knjig in 
revij. Rudniška godba je bila ob raz
nih manifestacijah dn proslavah za
stopana ne samo v ožjem domačem 
delokrogu, temveč tudi v drugih pre
delih Slovenskega Primorja. Prav ta
ko ekipa »FD Rudar«. Dne 7. t. m. je 
vrsta mladink nastopila v Ljubljani 
na prvenstvenih tekmah v vajah na 
orodju. Tudi rudarska dramska druži
na je ta dan že drugič nastopila skup
no z mestno mladino z rusko drauio 
v 7. slikah »Rusko vprašanje«, ki za
hteva dosti vaj in tehničnih priprav. 
V kratkem bo šla ta igralska skupina 
gostovat tudi v druge kraje, kjer bo 
nastopila z omenjeno dramo.

Uprava rudnika skrbi tudi za to, da 
se rudarjem in njihovim družinam 
zgradi čimprej dovolj udobnih higi- 
jensko urejenih stanovanj. Že letos 
so pričeli graditi novo rudarsko na
selje na Likarid. V najtesnejšem so- 
delovanju z republiškim gradbenim 
podjetjem »Primorje« je v rekordnem 
času dogradila 5 modernih stanovanj
skih hiš, kamor se bo že v začetku ja
nuarja prihodnjega leta naselilo 20 
družin. V letu 1948 imajo v načrtu 
gradnjo stanovanj še za 28 družin.

*

Očku Hrovatinu 
v spomin

Tovariš Jože Hrovatin, rojen 18. 
avgusta 1875 v Šempasu, znan po vsej 
Primorski kakor tudi pri borcih 
NOV in PO naših prekomorskih bri
gad pod imenom »Očka Hrovatin«, 
neumoren borec za pravice delovne
ga ljudstva in za svobodo primorske
ga naroda, je za posledicami krutih 
italijanskih zaporov in internacij pre- 
nv'nul v 73. letu starosti.

Očka Hrovatin je bil prežet z de
mokratičnimi idejami in z ljubezni
jo do zatiranega slovenskega ljud
stva ter je že leta 1918 skupno s tov. 
"Jožetom Srebrničem organiziral po 
goriškem podeželju prve skupine Ko
munistične partije.

V Mirnu že izvajajo svoj gospodarski plan
Kakih 5 lem od Gorice ob glavni ce

sti leži v dolini pod Kraškim hribom 
obmejna vas Miren, ki šteje skupno s 
prjselkom Orehovi je okrog 1600 prebi
valcev. Prebivalstvo se peča predvsem 
z obrtjo in le 12°/o je kmetov, ki se 
preživljajo od svoje zemlje. Najbolj 
razvito pa je že od nekdaj čevljarstvo. 
Poleg hišice s skromno delavnico ima 
večina obrtnikov tudi košček zemlje.

Na Svečnico 1944. so Nemci požgali 
vas in uničili poleg večjega števila 
gospodarskih poslopij tudi 128 hiš. Ob 
priliki bombardiranja pa je bilo med 
mrtvimi in težko ranjenimi 35 vašča
nov. Razna gradbena podjetja pod an. 
glo-ameriško vojaško upravo so vas 
delno obnovila. Dela pa so bila nepo
polna. Pri obnovljenih hišah niso iz
gotovili niti polovice oken, gospodar
ska poslopja pa so povsem zanema
rili.

Za čimprejšnjo gospodarsko obnovo 
ie ljudski odbor že sedem dni po pri
ključitvi izdelal krajevni petletni na
črt, katerega so sprejeli vaščani na 
zboru volivcev. Načrt predvideva d vig 
kmetijstva in hektarskega donosa ter 
nabavo traktorja, pogozditev občeljud- 
skega gozda z bo rove j na površini 
20 ha, obnovo deset stanovanjskih hiš, 
04 gospodarskih poslopij, obnovo po
žgane čevljarske tovarne in bivšega 
otroškega vrtca, gradnjo nove ceste

Miren—Opatje selo, ker so zaradi kri
vične meje Opatje selo in druge vasi 
na Krasu popolnoma odrezane od do
line, uvedbo avtobusne zveze in tele
fona, decentralizacijo Naproze in nje
no spopolnitev ter razširitev trgovin
skega omrežja. Za pojačenje električ
nega toka bodo postavili tudi nov 
transformator, ker je glavni onkraj 
meje na italijanski strani. Predvideno 
imajo tudi gradnjo vodovoda. Uredili 
in popravili bodo vaško kanalizacijo, 
poživili in obnovili bodo lokalno obrt 
in industrijo, ustanovili bodo kroja- 
ško-šiviljsko zadrugo (poslovalnico) in 
čevljarsko zadrugo, kj bo v začetku 
zaposlila okrog sto delavcev z vajenci 
in vajenkami. V bodočih petih letih 
pa bi se število delavstva dvignilo za 
200°/o. Poleg tega bodo nabavili več 
strojev za izdelovanje podplatov in za 
dokončavanje obutve. Ustanovili bodo 
tudi mizarsko delavnico.

Dne 7. t. m. je šlo mirensko ljud
stvo z godbo na čelu na prostovoljno 
delo na gradnjo nove ceste Miren— 
Opatje selo, katero je prevzelo okraj
no gradbeno podijetje »Zidgrad«. Do 
sedaj je že izvršenega na tej cestj nad 
500 m izkopa.

Obnovitvena zadruga, ki šteje okrog 
100 delavcev, je v dobrih dveh mese
cih po priključitvi obnovila 7 gospo

darskih poslopij, tri pa bodo konča
na še v letošnjem letu.

Ustanovili so tudi čevljarsko delav
nico, ki ima nad 120 članov, med ka
terimi je tudi 20 žensk. Zadruga je 
že izdelala od časa svojega kratkega 
obstoja 4000 parov čevljev. Čevljarji, 
ki slovijo daleč naokoli, izdelujejo 
tudi sandale, ki bodo v prosti prodaji. 
Zaradi pomanjkanja prostorov delajo 
tudi doma. V obnovi je ena izmed 
dveh bivših 6trojarn, kjer bodo v gor
njih prostorih uredili čevljarsko de
lavnico, v kateri bo prostora za celot
ni delovni kolektiv

Poleg delavnice urejajo tudi usnjar, 
no, v kateri bodo strojili usnje za gor
nje dele obutve. Predvideva se, da bo 
zaposlenih okrog 35 delavcev, ki bodo 
ustrojili dnevno nad 100 telečjih kož.

Poieg čevljarske zadruge je bila. 
ustanovljena tudi mizarska zadruga, ki 
je po sporazumu med člani in sekre
tariatom udruženja vojnih invalidov 
prešla dne 7. t. m. z vsem inventar
jem pod upravo okrajnega invalidske
ga udruženja. Ustanovljen je že tudi 
iniciativni odbor za ustanovitev kro- 
jaško-šiviliske zadruge. Odbor se se
daj bavi z organizacijo in nabiranjem 
članstva.

Vzporedno z razvojem Mirna v in. 
ilustrijsko, naselje se razvija tudi kul. 
turnn-prosvetno delo in fizkultura.

Lepi uspehi kmečka-obdelov alne zadruge v Vipavi
Kmečko-obilelov-alna zadruga v

Vipavi je v dobi svojega 15 mesečne
ga obstoja dosegla znaten korak na
prej v svojem razvoju. Letos so 
stopile v zadrugo še tri kmečke dru
žine, med njimi večji kmet s svojim 
zemljiščem, 5 govedi in obratnim In
ventarjem. Pred dnevi pa sta zapro
sili za vstop v zadrugo še dve kmečki 
družini, ki eta opustili staro mišlenje 
in navado, gledati razvoj svoje do
movine izza zaprtih vrat svoje hiše.

Zadruga šteje zdaj 20 kmečkih 
družin s 138.57 ha skupnega zemlji
šča in 2.72 ha ohišnic za poljubno 
obdelavo. Poleg tega redijo v za
družnih hlevih 39 govedi in 7 konjev. 
Te dni so kupili tudi dva plemenska 
bika. enega eimendolske pasme. Pre
uredili so tildi poseben hlev za 4 
plemenjake ter zgradili dve lopi za 
shrambo poljedelskih strojev in o- 
rodja. Popravili so tudi 3 družinska 
stanovanja v vrednosti nad 50.000 
dinarjev. V obratnem inventarju ima
jo lastni traktor, mlatilnico, izrivač 
za krompir, dve kosilki, dve sejalki

ter drugo kmečko orodje. Zadruga 
ima tudi svoj gradbeni odsek s 4 zi
darji, ki so hkrati tudi kmetovalci. 
Ta odsek vrši vsa gradbena in po
pravljalna dela, ki so zadrugi po
trebna. Za večji procvit zadruge so 
zadružniki poslal: dva mladinca na 
enoletno kmetijsko šolo v Lože pri 
Vipavi.

Na zadružnem posestvu je uveden 
brigadni sistem dela. Imajo dve bri
gadi razdeljen: na skupine, ki jih vo
dijo izkušeni kmetovalci. Prva bri
gada ima vinogradniško, živinorejsko 
in poljedelsko skupino, druga briga
da pa dve vinogradniški in tri polje
delske skupine. Prihodnje leto bodo 
uvedli v teli delovnih enotah delo po 
normah.

Za leto 1948 so že izdelali setveni 
načrt. Do sedaj so posejali 3.56 ha 
zemlje z najboljšo pšenico »Monta
no«. Računajo, da bodo na tem zem
ljišču pridelali 37 stotov-izbrane pše
nice, ki jo bodo po dogovoru, ki so 
ga že sklenili, izvozili kot priznano 
semensko pšenico v I.R Hrvatsko.

Poleg tega bodo posejali 8 ha s ko
ruzo, 6 ha s krompirjem, za katerega 
že pripravljajo zemljo, 1 ha s peso, 
5.50 ha z deteljami in 0.20 ha s fižo
lom. Ako bodo prilike dopuščale, bo
do že to let<^globoko preorali 5—8 ha 
novih vinogradov ter tako že letos 
presegli svoj petletni plan v razvoju 
vinogradništva.

V načrtu petletke imajo tudi dvig 
živinoreje na 400 goved, gradnjo sc- 
losa za zeleno krmo, svinjak za 300 
prašičev ter gradnjo in preureditev 
10 družinskih stanovanj. Kupili bodo 
še deset raznovrstnih kmetijskih stro
jev, v vinograde pa nasadili 500.000 
novih trtnih sadik. V ulinjaku bodo 
imeli ob koncu petletke 150 čebel- 
nih družin.

Že letos so z umnim obdelovanjem 
in gnojenjem pridelali kljub suši to
liko, da so lahko mnogo živil odsto- 
oili bolnici v Vipavi. Izpolnili, so 
vso obvezno oddajo in kontrahirali 
poleg tega še 110 stotov prostih vi
škov krompirja.

Solkanu je nujno potrebna postajica
S priključitvijo je Solkan popol

noma spremenil svoje lice. Iz prej
šnje sicer prometne predmestne vasi 
je postal središče goriškega okraja, 
tako gospodarsko in prometno, ka
kor tudi politično in kulturno, saj 
so v Solkanu sedeži vseh naših ob
jesti in uradov. Z vseh strani naše
ga okraja'prihaja jo ljudje, pa tudi iz 
ostalih okrajev jih zanašajo opravlq| 
v Solkan. Promet dobiva popolnoma 
mestno lice. Skozi gredo vse avtobus
ne proge in je tudi tu glavna avto
busna postaja- Vlak teče sicer tudi 
skozi, toda postaja je daleč proč od 
središča. Z vlakom smo najbolje po
vezani s Krasom, a kar je najbolj 
važno, z bližnjim in drugače tako 
ležiko dosegljivim ostalim delom 
centra našega okraja. Šempetrom.

V Šempetru so našle mesto razne 
druge naše ustanove, zlasti gimnazi-

Idrijski rudnik je dosegel letni plan
Idrijski rudnik, M je napovedal I Proglasila jo 167 udarnikov, 141 d 

tekmovanje vsem ostalim rudnikom v' lavcev pa je pohvalila. Med rudarjiv
državi, ie dne 3. decembra dosegel 
Proizvoden plan živega srebra, plan 
izkopa rude je izpolnil že 20. oktobra, 
to je 71 dni pred rokom.

Borba za plan ni bila lahka. Rudnik 
sam jn pomožni rudniški obrati imajo 
namreč starinske stroje, ki ne odgo
varjajo sodobni moderni tehniki. Ce
loten rudniški kolektiv se je moral 
horiti tudi prodi vremenskim neprili- 
kam prvo zimske mesece, zlasti proti 
enegu, ki je oviral delo v zbiralnici 
rude in pri prevozu goriva. V polet
nem jn jesenekem času je pri delu 
nagajala suša.

Uprava rudn ika je v tem kritičnem 
času z racionalno potrošnjo električne 
energije, z disciplino in točnim izvr
ševanjem navodil obdd/aln v pogonu 
topilnico, rudniški obrat in vse po 
inožne manjše obrate. Preurediti so 
tu l,i »Dimovlek« pod pritiskom v pe
čeh ter ga zboljšali za 80%. kat je 
omogočilo s pomočjo požrtvovalnega 
rudniškega kole letiva doseči plan pro. 
izvedli ie živega srebra v letošnjem 
kitu 28 divi pred rokom.

Za veri no in icžrlvovalno delo je 
uprava rudnika izplačala v letošnjem 
letu delavcem 164.460 dvn nagrad.

sta se zlasti odlikovala trikratni udar
nik v jarku »Borba« Simonič Karl. ki 
ie povprečno presegal normo za 52% 
in trikratni udarnik Peternel Mart, ki 
je s preudarnim in premišljenim de
lom ob najniSji potrošnji fizičnih mo
či prekoračil normo za 49°/o. V rud
niški mizarski delavnici je trikratni 
udarnik Ferjančič Rudolf, ki je med 
mizarji dal iniciativo za izboljšanje 
strojne in ročne obdelave lesa. Pod 
njegovim vodstvom so bili stroji. Če
prav starinski in izrabljeni, 100% iz
koriščeni, zaradi česar se je prihranek 
na lesu povečal. V tem oddelku so 
letos izpopolniti tudi velik skobelni 
stroj in mu zamenjati stare ležaje iz 
meti s krogličnimi ležaji. V lastni me
hanični delavnici so izdelali tudi po. 
gonskj stroj »Upornik«, sedaj pa do
končujejo novo napravo na tirnicah 
(zamisel mizarjev), ki prevaža les med 
Onter-žago in žago cirkularko, s čimer 
bodo pri obdelavi hlodovine prihra
nili 56% časa.

V dnevih akcije za izboljšanje teh
ničnih in zdravstvenih pogojev dela, ki 
ie bila ob koncu preteklega meseca, se 
je prostovol jnega dela itdelež lo 90%
vseh aktivnih delavcev. 7rwtowt i*-

ja. Toda če hočeš doseči vlak, mo
raš prehodili 3 km dolgo in zaenkrat 
precej slabo pot, zlasti še ob dežev
nem vremenu. 2e dolgo se govori o 
postajici v samem Solkanu. Ta po
stajica bi prihranila marsikateremu 
obiskovalcu našega centra mnogo 
časa in truda, pa tudi podplatov. 
Zlasti huda je pot za naše dijake 
sedaj v zimskem času dnevno na Go
riško postajo.

Solkanska AF2 organizacija sl je 
postavila za svojo nalogo pomagati 
pri zgraditvi te postaje. Ta sklep je 
bil sprejet na okrajnem plenumu 
AF2 dne 14. t. m. Zato prosimo že
lezniško direkcijo, naj bi pospešila 
že dano obljubo ter s tem zadovolji
la ves okraj in še več. Solkanci bodo 
pomagali z udarniškim delom.

Vida Marušič

Podprimo živinorejske zadruge
Živinorejske zadruge v goriškem okraju 

so našle v zadnjem času razumevanje in 
velik odmev pri naših živinorejcih. Raz
širile so svoj delokrog in število član
stva. Skrbijo za razvoj vseh panog ži
vinoreje in mlekarstva. Njihova glavna 
naloga je, da organizirajo prodajo In na
kup živine ter potrebščin, ki jih naš ži
vinorejec dnevno rabi. Zadruge so dolž
ne tudi skrbeti, da se razvija kupčija z 
živino na zdravi trgovski podlagi, in 
onemogočiti delovanje nepotrebnih pre
kupčevalcev in mešetarjev. Z lepim uspe
hom poslujeta živinorejski zadrugi v Ce- 
povanu in v St. Vidu na Vipavskem. V 
kratkem bodo ustanovili še dve zadrugi 
za dolnjo Vipavsko dolino.

V St. Vidu pri Vipavi je letos živino
rejska zadruga razširila Svoj delokrog 
na vso gornjo Vipavsko dolino in na del 
Sežanskega okraja. Šteje 507 članov In 
število zadružnikov tudi še stalno na
rašča. Dobro se je izkazala vas Podraga, 
ki je pristopila v zadrugo skoraj 100 •/•, 
v sežanskem okraju pa vasi Vrebče in 
Štjak, kjer je vstopila v zadrugo velika 
večina vaščanov. #

Dveletna suša je vse živinorejce okra
ja precej prizadela. Skoraj vsi kraji to
žijo, da jim primanjkuje krme. Ta dokaj 
težak položaj je pokazal potrebo, da bo
do morali kmetovalci bolj izkoristiti 
zemljo s krmsklmi rastlinami, da vsaj

Ne preganjanja, ne zapori ga niso 
zaustavili v borbi za demokracijo in 
zn pravice delovnega ljudstva, l.eta 
1922 je kfindidiral na listi Komuni
stične stranke v Šempasu ter je bil z 
ogromno večino izvoljen za prvega 
župana ter je ostal na svojem polo
žaju <lo nastopa fašizma. Od lete 1925 
in vse do končne zmage je bil tova
riš Hrovatin stalno preganjan in pre- 
tepan od Italijanskih nasilnikov po 
raznih zaporih in internacijah ši
rom Italije, tako da je v času 25-let- 
ne okupacije prebil 15 let po zaporih 
internacijah in pod policijskim nad
zorstvom. Ko je leta 1937 prišel go- 
riški prefekt osebno k njemu in mu 
ponudil mesto občinskega komisarja 
v Šempasu pod pogojem, da bi pri
stopil v fašistično stranko, ga je od
ločno zavrnil: Svojega ljudstva in de
mokratičnih idej ne bom nikdar za
tajil!

Ob izbruhu druge svetovne vojne 
je bil pokojni Hrovatin med prvimi 
v vrstah borcev za dokončno osvo

boditev. Zaradi tega' je bil 1. maja 
1942 aretiran in odgnan v italijansko 
internacijo na otok Ustica, kjer je 
prebil do vdora zavezniških čet v 
Italijo. Po zlomu Italije je leta 1913 
vstopil v III. prekomorsko brigado, 
kjer se ga dobro spominjamo iz la- 
gerja »Gravino« in otoka Visa kot 
najstarejšega borca.

Partizan »Očka Hrovalin« je bil 
odpuščen iz JA po osvoboditvi junj- 
ja 1945. Takoj se je vključil v poli
tično in gospodarsko življenje na
šega okraja. V svojem kraju je bil 
nekaj časa predsednik krajevnega 
ljudskega odbora, član odbora OF, 
član ustanovnega odbora Ljudske na
proze Ozeljan in član KPS Šempas, 
kateri je bil odločen in vztrajen vod
nik do zadnjega dneva svojega živ
ljenja. kljub temu. da je pred nje
govo smrtjo bil mesec dni v hudih 
bolečinah priklenjen na posteljo.,

Naj bo delo in življenje tovariša 
Hrovatina vzgled in opomin vsem 
omahljivim, kako se je treba boriti 
za boljšo bodočnost delovnega ljud
stva.

delno zadoste potrebam, Ul so združene 
s poživitvijo živinoreje. V nekaterih kra
jih so kmetje prekoračili plan obvezne 
oddaje mesa prav zaradi nezadostne 
krme. To pa nikakor ni v skladu z na
črtnim gospodarstvom, ker bodo brez ži
vine in brez hlevskega gnoja ostala polja 
neobdelana in naše njive in vinogradi ne 
bodo dali dovolj pridelkov. Zadruga v 
St. Vidu Je rešila to težko vprašanje de
loma s tein, da je prejela od kmetijskega 
skladišča v Mariboru drobilni stroj na 
električni pogon za drobljenje enoletnih 
trtnih mladik, koruzne slame in koruznih 
storžev, ki so prav dobro nadomestilo 
naravne krme. Večje število živinorej
cev si je ogledalo drobilni stroj, spozna
lo njegovi korist in sedaj ga je že več 
vasi naročilo. Zadruga ima tudi stroj za 
čiščenje žita in napravo za parenje so 
dov. Teh priprav se okoliški kmetje v ve
likem številu poslužujejo. Najvažnejša 
pridobitev zadruge pa je velika zadružna 
mlekarna za pasteriziranje in predelavo 
mleka. Obrat, ki je edini na Goriškem, ima 
več oddelkov, opremljenih z modernimi 
stroji na električni in parni pogon. Vsi 
stroji so v dobrem stanju razen velike
ga parnega kotla z jakostjo 8 atmosfer, 
ki ima pokvarjene rešetke. Nove rešetke 
nam je že vlila livarna »Litostroj« v 
Ljubljani. Obrat v St. Vidu Ima tudi lepu 
urejen laboratorij za prelzkuševanje mle
ka. Letos so zgradili nov bazen za hla
jenje mleka s kapaciteto nad 300 litrov 
mleka, nadalje moderno urejeno pralnico 
za čiščenje vrčev, prostor za predelavo 
mleka, za zorenje sira in skladišče.

V mlekarni, ki Je v bližini mesta, mle
ko v glavnem pasterizirajo. S pomočjo na
prav se mleko segreje na 85’C, nakar se 
potom zračnega In ledenega hladilnika 
s pomočjo črpalk naglo shladi, da se uni
čijo glivice. Tako pripravljeno mleko je 
ugodno za daljši prevoz. V glavnem se 
izvaža v Trst. Mlekarna oskrbuje s sve
žim mlekom tudi bolnico v Vipavi, di
jaški dom v Ajdovščini, razne delavske 
menze in druge ustanove. Zadruga pa 
stcrlzira dnevno 25 hi mleka. Za prevoz 
mleka ima zadruga na razpolago 3 ka 
mione. V primeru, da se mleko spotoma 
skisa, ga zadruga predela v maslo. 
Posneto, kislo in pinjeno mleko pa od 
daja kmetovalcem iz okolice za rejo pre- 
šlčev.

Tako je zadruga v letošnjem letu tudi 
od svoje strani pripomogla za izdaten 
razvoj prašičjereie. Oddaja mladih pra 
šičev ne samo članom, temveč tudi osta
lim živinorejcem okraja, se je izkazala za 
zelo koristno in hvaležno. V zadnjem ča

su je sprejela od Živlnoprometa v Pre
stranku 53 plemenskih prašičev in ple
menjakov yorkshirske pasme, 35 brejih 
svinj ter 128 prašičev za pitanje. S to 
dobavo so se krile potrebe okraja, del
no pa so jih oddali tudi sežanskemu 
okraju.

Pismo iz kraške vasice
Tudi naša vas Brestovice je preži

vela dve dolgt leti pod tetko imenova
no zavezniško vojaško upravo. Nik
dar ne bomo pozabili, kako so nas 
pod to upravo s pomočjo domače re
akcije na v^e mogoče načine mučili 
in dušili zlasti tudi naš gospodarski 
razvoj. Čeprav je bila naša vas vse
lej zavedna in predana Osvobodilni 
fronti, je med nami še nekaj takih, 
lei godrnjajo in niso zadovoljni s se
danjim stanjem, nekaj pa jih je celo 
pobegnilo v Italijo in na tržaško 
ozemlje.

Večina teh je pobegnila pred sod
bo ljudstva. ‘Dobro se zavedajo, kaj 
vse so zagrešili. Dobro se še spomi
njamo, kako nam je anglcameriška 
vojaška uprava na pobudo teh ljudi 
odvzela zadružno prodajalno in kako 
smo se morali boriti, da nam niso 
vzeli tudi gostilne. Koliko trpljenja 
in koliko gmotnih žrtev smo morali 
dati, da smo kljub temu vzdržali.

Danes pa smo končno priključeni 
k materi Jugoslaviji, kjer nam je da
na vsa možnost gospodarskega razvo
ja. Mnogi med tistimi, ki so se 
umaknili čez mejo v Italijo ali v Trst, 
bi se radi zopet vrnili, ker spoznava
jo, da so nasedli lažni propagandi. 
Eden glavnih agitatorjev proti Jugo
slaviji je bil v naši vasi župnik, ki 
je tudi najbolj odgovoren za to, da 
danes njegovi zapeljani stradajo v tu
jini in ga preklinjajo, ker jih je za
peljal v ponovno suženjstvo. Ti za
peljanci pa imajo še vedno priliko, 
da popravijo svoj nepremišljeni ko
rak in se vrnejo domov.

Po dolgo zaželjeni in težko priča
kovani priključitvi si je tudi naša 
vas postavila svoj petletni plan s trd
no odločnostjo, da ga doseže in pre
korači. Ta volja se je manifestirala 
tudi prt volitvah v krajevni ljudski 
odbor. Udeležba je bila stoodtotna in 
je glasovalo za kandidatno teto OF 
97% volivcev. S tem so dokazali, da 
hočejo v svobodni domovini s še več
jo vnemo delati za gospodarski in 
kulturni napredek vsega delovnega 
ljudstva. P. (F.

Večerni tečaj 
v Lozicah

X'

Na Lozicah se je oktobra pričel 
večerni tečaj, lci je masovno zajel vse 
mlajše ljudi v vasi. Vztrajnost in di
sciplina, ki so jo v prvih mesecih po
kazali tečajniki, je dokaz, da je sedaj 
po priključitvi primorsko ljudstvo še 
bolj doumelo, kakšnega pomena je 
za procvit nove Jugoslavije kulturni 
napredek našega človeka.

Na tečaju najdeš malo Marijo Fer- 
lih, ki je še lansko leto obiskovala 
osnovno šolo, in njenega strica Aloj
za, kj je po poklicu zidar; predsed
nika in tajnika odbora OF, tajnika 
sindikatov in skoraj vso mladino.

Poglejmo nekoliko, k:#o mladina 
sama opisuje svoj tečaj;

»Zopet smo se zbrali v prostorni 
šolski sobi, kjer smo se učili še kot 
otroci. Toda takrat je bilo vse dru
gače: tuje učiteljstvo nam je vsilje
valo italijanski jezik in že v rani 
mladosti so nas zasužnjevali.«

Murija Furlan
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DOPISI 
Pismo iz Avstralije

Priobčujemo pismo, ki ga je 
prejela tovarišica Štefanija Škor
janc iz Rafuta pri Gorici od svo
je prijateljice v Manjinupu v Av
straliji:

Manjinup, 31. 10. 1947.
Draga Štefanija!
Prejela sem Tvoje težko pričako

vano pismo, ki si mi ga pisala iz 
Rogaške Slatine.

Rogaška Slatina! Spominjam se, 
da sem slišala govoriti o tem lepem 
kraju še takrat, ko sem bila doma. 
A takrat sem tudi slišala, da se ho
dijo tja zdravit samo bogati ljudje. 
Sedaj pa vidim, da gre lahko tja 
vsak Slovenec in Slovenka, ki je po
treben oddiha. Ponosni smo na ju
goslovansko vlado, da je to tako le
po uredila, da ste socialno vsi enaki. 
Prav zaradi tega vsi spoštujemo in 
ljubimo voditelja Tita. Spoštujemo 
in ljubimo Osvobodilno fronto in 
vas vse, ki ste se borili, trpeli in 
umirali, da ste danes svobodni. Res 
je, da se mi nismo borili in trpeli. 
Bili smo daleč od vsega tega, kar 
je vas doletelo. — Vendar pa smo 
po naših močeh gmotno pomagali 
Jugoslaviji. Me žene smo nabirale 
od hiše do hiše denar, obleko in 
obutev ter drugo blago da smo ga 
poslale v staro domovino. Veliko se 
je nabralo med jugoslovanskimi na
seljenci širom Avstralije. In še ved
no nabiramo. Seveda je to le majh
na pomoč ki vam jo nudimo — sa
mo kapljica v morje. Vendar smo 
mirni in srečni, če vam lahko po
magamo. Napravili emo le svojo 
dolžnost. Živela nova Jugoslavija!

Mislim, da kjer sedaj živiš, imate 
svoja društva in prosveto. Obiskuj 
jih; hodi med mladino/^Poznam te 
in sem prepričana, da bodo Tvoje 
pametne in modre besede mnogo ko
ristile mladini. Vživela se boš v 
njih probleme in življenje Ti bo lah
ko in brez motenj šlo dalje.

Kako me veseli, ko čitam v Tvo
jem pismu, da je tam, kjer sedaj ži

viš, lepo in da so ljudje dobri. Pro
sim Te, odpiši mi ob priliki, če je 
res, da je večina ljudi proti oblasti, 
proti novi Jugoslaviji. Meni in nam 
vsem se zdi, da so nasprotni le 
tisti, ki so še slepi, ki verujejo sla
bim duhovnikom, ki v imenu Kri
stusa držijo ljudske mase v temi. 
Take govorice razširjajo ljudje, ki 
ne morejo več živeti na račun dru
gih in tisti, ki ne morejo sesatj, kri 
ljudstvu. Posebno sramotno propa
gando delajo in pišejo oni gospodje 
Iz Gorice, iz Rive Piazzutte, kjer je 
uprava lista »Demokracija in Slo
venski Primorec« Mi te liste kar v 
stranišče mečemo. Nihče ni naročil 
teh listov. Nekdo jih pošilja na naš 
naslov v Manjinup. Seveda jih ne bo 
pošiljal dolgo..

Vse, kar smo podedovali od bivše 
ZVU, ni bilo drugega, kot ruševine.

Kdaj se vrnemo, ne vem; to leto 
gotovo ne. Vrnemo pa se prav go
tovo, kakor hitro bodo razmere do
puščale. Ratko je pripravljen za od
hod in z njim 800 mladincev in mla
dink. Zaradi kolere, k,i razsaja v 
Indiji še ni prišel parnik »Parti
zanka«. Odgodili so odhod za mesec 
december. Kako nestrpno čakajo, da 
se vkrcajo; kako hrepenenje po do
movini, po novi Jugoslaviji. Tukaj 
ni nihče lačen, a pravijo, da gredo 
v Jugoslavijo, da bodo pripomogli, 
da ne bo tudi tam nihče lačen.

P. S. Odpošiljateljica zgornjega 
pisma je pismu dodaia odrezek ne
kega hrvatskega lista, ki izhaja v 
Avstraliji in iz katerega povzame
mo iz članka, ki nosi naslov »Za 
dar maršalu Titu iz Avstralije«, da 
so jugoslovanski izseljenci zvedeli, 
da so Slovenci iz Kanade maršalu 
Titu darovali avtomobil. Slovenci v 
Avstraliji so pa sklenili, da bodo 
podarili maršalu Titu 25 ovc po
sebne vrste. Na ta način se hočejo 
Slovenci, ki živijo v Avstraliji, od
dolžiti svojemu ljubljenemu maršalu.

Kako se godi kolonom 
v coni A na Tržaškem 

ozemlju
Medtem ko je ljudska oblast v Istri 

odpravila kolonat in dala zemljo kme
tom, je angloameriška uprava v svoji 
coni ohranila in potrdila srednjeveški 
sistem izkoriščanja kmečkega ljud
stva. Veleposestnikom daje potuho, da 
svoje kolone in najemnike še bolj 
izkoriščajo. Dekret ZVU št. 141 po
oblašča gospodarje, da povišajo na
jemnino celo do 28-kratne višine 
predvojne ali medvojne najemnine. 
Nekateri gospodarji ne dopuščajo svo
jim kolonom niti koščka vrta za svojo 
uporabo. Če najemnik zaradi slabe 
letine ne more oddati gospodarju 
predpisane količine živil, mu jih mora 
plačati po cenah na črni borzi. Sta
nje polo vinarjev in kolonov v coni A 
je postalo nevzdržno. Zato se koloni 
stalno obračajo za pomoč na Enotni 
sindikat, ki zagovarja njihove kori
sti. Koloni in najemniki v coni A pri
čakujejo ,da se razmere na Tržaškem 
ozemlju uredijo in so trdno prepri
čani, da bo tudi tu izvedena agrarna 
reforma.

Skoraj vsi Kmetje in koloni obeh 
con Tržaškega ozemlja so organizi
rani v Enotnem sindikatu. Njihova 
stroka je najmočnejša, saj šteje nad 
20.000 članov. 23. novembra so imeli 
v Izoli svoj ustanovni občni zbor in 
so si izvolili glavni strokovni odbor 
za vse ozemlje. Oglejmo- si nekoliko 
od bliže, kako se godi kolonom v bliž
nji okolici Trsta. Pri Žavljah ima ne
kaj kolonov in najemnikov inž. Pu- 
chalovich. Mali dečko mi pokaže, k je 
stanuje družina Bertezina. Ne vem, 
kje naj vstopim. Poslopje, ki naj bi 
bilo stanovanjsko, je brez strehe, 
zraven je postavljen zasilen hlev, po
leg »hleva« pa sta mala sobica in ku
hinja. Burja_ ima povsod prost vhod.

Gospodarja ni doma. Dela v to
varni, ker od samega pridelka ne bi 
mogel vzdrževati družine in plačevati 
gospodarja, ki zahteva za nekaj več 
kot pol hektarja obdelane zemlje 
skoraj 30.000 lir najemnine. Bertezi
na se mn upira. Pred hišo sedi nekaj 
malih otročičev. Brezskrbni so. Mater 
pa tarejo skrbi, kako jih bo preživ
ljala.

»Iz Rižane sem,« mi pravi. »Tam 
je Jugoslavija, tam je drugače, bolj 
pošteno urejeno.«

Rada bi imela zemljo, da ji ne bi 
več gospodar grozil z odpovedjo.

V bližini Bivata je najemnik Fon- 
tanot in polovinar Morgan. Fontanot 
je krepak možakar. Očitno je, da je 
vztrajen delavec. Pod »paronom« je, 
odkar se je rodil. Njegovi dedje in 
predniki so delali 198 let kot koloni 
veleposestnika Segre. On sam je se
daj »napredoval« za najemnika inž. 
Puchamovicha. Svoj čas mu je gospo
dar prodal kravo, pa je še zahteval, 
naj mu da polovico teleta. Ko ga 
vprašam, ali gospodar kaj skrbi za 
posestvo, mi pokaže po kuhinji. Niti 
za hlev ne bi bila primerna. Pokaže 
mi tudi hlev Uboga živina! Skozi 
špranje im luknje piha burja tako, 
da mora kolon pozimi, mašiti luknje 
z gnojem, da živina ne zmrzme.

Tatovi imajo malo truda, kadar se 
polakomnijo kolonovega blaga. Tako 
so pred dnevi z lahkoto odpeljali kra
vo Petru Pizzuliniju, ki je prav tako 
Puchanlovichev najemnik. Čeprav na- 
jemnik plačuje najemnino svojemu 
gospodarju, se ta prav nič ne zmeni 
za napol podrte stamovan jske hiše.

Ko je kolon Morgan, ki stanuje v 
isti razpadajoči stavbi, izvedel, da 
se zanimam za njihove razmere, je 
prihitel in začel pripovedovat« tudi 
on. Prileten je, izpit in izmučen. Ne
kaj mu teži dušo. Tako mi pravi vpra- 
šajoč: »Enkrat bo že prišel ta gu
verner in ne bo več cone A in B. 
Agrarna reforma, ki velja v Tetri, l>o

morala veljati tudi pri nas.« Starček 
pričakuje ta dan, da se bo vsaj zad
nje dni svojega življenja počutil na 
svojem.

Velika je razlika med življenjem v 
Trstu, tu in tam preko škofijskega 
bloka. To sta le dva primera; lahko 
bi jih naštel na stotine. Tako mora 
Josip Jurinčič iz Milj za 3000 m3 zem
ljišča brez vode 'in za zbombardirani 
hišico dajati letno skoraj 14.000 lir 
najemnine, poleg tega pa še 350 litrov 
vina, 100 kg sadja, 300 kg zelenjave, 
120 1 mleka, 100 jajc, 25 kg fižola, 
300 kg pšenice, 350 kg krompirja, 
150 kg koruze, 3 kg najboljše svi
njine in po eno gnjat. Kje naj vzame 
vse to. (Ce bi hotel v trgovini kupiti 
to blago, bi 200.000 lir ne zadosto
valo.)

V Borštu je veleposestnik Kosmač. 
Med vojno je zbežal. Nič se ni bri
gal, še manj dal svojim kolonom, se
daj pa zahteva od najemnika nad 
100.000 lir najemnine za vojna leta.

»Azienda Agricola« tržaške občine 
ima v Žavljah 6 kolonov. Sami si mo
rajo kupovati gnoj, ker so brez ži
vine. Nimajo vode, občina pa jih sili, 
da na neprimernem zemljišču pride
lujejo zelenjavo.

Koloni v tržaški okolici nestrpno 
pričakujejo rešitve in so prepričam, 
da bo agrarna reforma, ki je bila pred 
enim letom izvedena v Istri, veljala 
tudi za ostalo Tržaško ozemlje.

a. b.

Kako jc v Nabrežini
Nabrežina se je pred leti še za silo 

preživljala. Tara je bilo važno že
lezniško križišče, ki je neposredno 
vezalo srednjo Evropo z Italijo.

V nabrežinskih kamnolomih so 
žage pele svojo veselo pes<in in 
kamnoseška dleta. Nabrežina je ži
vela od svojega kamna in železnice, 
saj je okrog Nabrežine le malo zem
lje in prav malo pravih kmetov.

Sedaj je bolj žalostna za te kraje, 
posebno letos je huda. Sonce je pre
peklo in prežgalo še tisto ped zemlje. 
Suša te skoraj vse uničila. Le vina 
je nekoliko in je res dobro.

Pred nekaj desetletij je bilo za
poslenih pri železnici 200 domačinov, 
sedaj jih ni niti 10. Tujci so izpodri
nili domačine, ki so si morali najti 
drugje zaposlitve ali pa se odseliti v 
Italijo in čez mejo. Mnogo se jih je 
raje odreklo službi, kakor da bi za
pustili rojstni kraj. Mnogo jih še čaka 
v Italiji, da bi se vrnili.

Toda železniška direkcija ni še opu
stila stare politike. Železničar Vladi
mir Golja je napravil železniški izpit, 
pri zdravniškem pregledu je bil po
trjen. Ko pa je vprašal za namesti
tev, mu je Malerba na personalnem 
oddelku dejal: »Sprejeli vas bomo v 
službo, če se odrečete državljanstvu 
na Tržaškem ozemlju in pojdete služ
bovat v Italijo.« To se je zgodilo pred 
nekaj meseci. Isti ljudje, iste metode, 
kakor pod fašizmom!

Ostali so na cedilu
Skoraj 100 Nabrežincev in okoliča

nov je našlo pred meseci zaslužka pri 
gradnji nove ceste. Sedaj jih je za
poslenih komaj še 150. In še te bodo 
kmalu odpustili. Mnogi Nabrežinci so 
bili zaposleni kot strokovni delavci v 
tržaški ladjedelnici in v nabrežinskih 
kamnolomih, prijeti pa so morali za 
krampe, da bi se preživeli. Sedaj so 
še ti brez dela. Tako je doletelo tudi 
Franca Sardoča, ki je zadnje mesece 
krampal pri Ital-stradi.

Pripovedoval je, kako so pred pri
ključitvijo delali na cesti tudi mnogi 
iz onih vasi, ki so sedaj v Jugosla
viji.

»Tam so sedaj takoj dobili delo, eni 
v Sežani, drugi v bližnji okolici in v 
Gorici. Tu pa sino ostali na cedilu.« 
Prileten kmet se je pritoževal zaradi 
suše in pomanjkanja krme. Kmalu bo

kmet prisiljen prodati še tisti rep, ki 
mu je ostal v hlevu. Veliko je tudi 
pomanjkanja semena, posebno se
menskega Krompirja, ki bi ga morali 
dobiti iz Istre, ker najbolj ustreza na
šim krajem. Pri zavezniškem inšpek
toratu pa se prav malo brigajo za 
življenjske probleme kraškega kmeta.

Na Rafutu so polni 
dobrih pobud

Prebivalci Rafuta, naselja ped 
sončno Kostanjevico, so sklenili, da 
bodo imeli tečaje za slovenski jezik. 
Naprosili so že tovariša profesorja, 
ki se je radovoljno odzval povabilu 
in bodo ta teden začeli s poukom. Na
dalje bodo v najkrajšem času začeli 
s pevskimi vajami, ki jih bo vodil 
tovariš iz bližnjega Šempetra. V ne
deljo je imela mladina tekmo čez 
drn in strn. Tekmovali so mladinci 
in mladinke ter pionirji. Zmagovalci 
so dobili v dar krasne mladinske 
knjige. Razgibanost in živo udejstvo
vanje mladine iz Rafuta naj bo v 
zgled in vzpodbudo sosednjim vasem.

K. B.

Mladina in žene 
v Desklah so željni 

znanja
Pio .priključitvi Slovenskega Pri

morja k FLRJ je tudi naši mladini 
dana vsa možnost izobrazbe, ki jo 
je pod fašistično Italijo in anglo- 
ameriško upravo tako pogrešala.

Na pobudo mladine naše vasi je 
pričel dne 1. decembra večerni tečaj, 
in sicer dvakrat tedensko. Vpisanih 
je 36 mladincev in to od 15 do 25 let 
starosti; obiskuje pa ga redno 30. 
Predvsem se učijo slovenščine, račun
stva, zemljepisa in zgodovine, pred
vsem zgodovine narodno osvobodilne 
borbe. Mladina z zanimanjem sledi 
predavanjem učiteljev.

Za mladino ne zaostajajo žene, ki 
so 3. t. m. odprle večerni šivalni te
čaj. vpisanih je kar 46 in tudi žene 
iz bližnjih vasi ga obiskujejo. Moč
no je zanimanje tudi za petje, škoda 
pa, da nimamo nobene učne moči.

Livek pri Kobaridu
Ljudje se sprašujejo, kdaj bo spet 

prosvetna prireditev. Precej časa je 
že poteklo od zadnje prireditve. Pro
svetno društvo »Planinka« je res po
stalo nekam zaspano. Nekaj krivde 
je v tem, da je bil mešan; pevski 
zbor zelo šibak. Največji vzrok pa je 
v tem, da naš pevovodja ni bil ved
no na svojem mestu. Toda zaradi pe
vovodje še ne bomo zaspali. Naj pa 
igralska skupina stopi korajžno na 
plan. Zima je tu in časa imamo do
volj. Vendar ne bomo vso zimo spali 
in čakali, da bi drugi za nas delali! 
Tovariši, do tega ne sme priti. De
lajmo tudi mi za kulturno prosvetni 
dvig našega ljudstva. Vodja dramat- 
skega odseka, na noge, izberi si so
delavce, pa čvrsto na delo!

Za mladino se je pričel večerni te
čaj. Vodi ga tov. učiteljica Anka 
Ivančič. Vsi smo zadovoljni, da po
sveča ljudska oblast vzgoji mladim 
tako pozornost. Saj bo to koristilo ms 
samo mladini, marveč vsej naši skup 
nosti.

Naši smučarji željno opazujejo pr
vi sneg na Kuku in v Matajurju. V 
nižini smo še vedno brez snega. 
Imeli pa smo precej dežja. Prej je 
bilo občutno pomanjkanje vode, zdaj 
pa je imajo vse vasj dovolj.

Razni odbori im organizacije ima
jo redne sestanke, na katerih se pre

tehta, kaj je potrebno in kaj ni v 
korist našemu kraju in ljudstvu. 
Res mnogo se je že napravilo in ob
novilo po naših vaseh, a mnogo je 
še nalog, ki jih moramo izvršiti čim- 
prej. Tudi Pri nas so napake, am
pak te napake bomo v skupnem de
lu čim prej .popravili.

M. Frtinov.

Začetek oderske sezone 
v Ilirski Bistrici

V zadnjem času smo imeli kar tri 
odrske predstave v Ilirski Bistrici, 
Ljudsko gledališče Ilirska Bistrica- 
Triiovo je z velikim uspehom uprizo
rila Cankarjevega »Kralja na Betaj
novi«. Uspeh, ki ga je doživela ta 
predstava, ni samo v dobrem poda
janju, temveč tudi v tem, da naši 
ljudje razumejo veličino Cankarja-

V svojem težkem delu 60 našli 
čas za kulturno delo tudi naši rudar
ji. Naštudirali so komedijo Valenti
na Ratajeva »Milijon težav«. Čeprav 
smo imeli pri tej uprizoritvi prčd se
boj večino igralcev, ki so bili prvič 
na odru, je bil uspeh nepričakovano 
dober. Vsebina pa je opozarjala, da 
bodo ostali osamljeni vsi tisti, ki se 
nočejo vključiti v skupno delo svo
jega naroda.

Tudi naši pionirj; so nam pokaza
li, kaj zmorejo. Uprizorili so» Pio
nirje iz Tihega Dola«. Moramo pri
znati, da so se dobro odrezali. Po
sebno dobra je bila tehnična ure
ditev odra in živalskih oblek.

Zadnje odrske predstave so še en
krat pokazale veliko zanimanje na
šega ljudstva zg odrske umetnosti. 
Dvorana je bila vedno nabito polna 
ljudi. T. F.

Iz Stomaža pri Ajdovščini
Stomaž pri Ajdovščini se že dolgo ni 

oglasil v kakem listu. V zadnjem ča. 
su pa so tudi naše krajevne organiza
cije oživele, zlasti je začelo z delom 
prosvetno društvo s svojimi odseki. 
Ustanovil se je tudi krajevni odsek 
»Zveze borcev NOV«.

Žalostno pa je poglavje obnove šo
le. ki so jo Nemci požgal; v septem
bru leta 1943. Delna obnova šole se 
vleče že tretje leto in če se odgovor
ni faktorji ne bodo pobrigali, je mož
no, da se bo delo pri naši šoli za
vleklo še za kako leto.

D.

Še pes je sit begunstva
V dneh, ko so posamezni zapeljan

ci in izdajalci svojega lastnega na
roda hiteli, da se čim,prej presele za 
mejo zapadnih imperialistov iz stra
hu pred Jugoslavijo, so razen pre
mičnin odgnali seboj tudi živino in 
,pse. Tako je naredila tudi neka dru
žina iz Solkana, ki je prodata hišo in 
se s 15. septembrom preselila v Sta
ro Gorico. Toda pes te družine je 
imel drugačne pojme kot njegovi go
spodarji ki danes životarijo v pro
stovoljnem izgnanstvu: po treh me
secih se je naveličal tega izgnanstva 
in jo je naravnost ucvrl — brez pot
nega lista seveda — na svoj nekda
nji dom v Solkanu, ki ga noče več 
zapustiti- V tem se vidi, da je pes 
spoznal — čeprav po pasje — da se 
mu je v tujini le slabo godilo. Želeti 
hi bilo, da bi prišli vsi ostali ta
vajoči gospodarji v tujini do spozna
nja, da tujina je in bo vedno ostala 
le mačeha.

FIZKULTURA
Prva smučarska skakalnica 

na Primorskem
V Vojsk e m nad Idrijo so delavci 

in prostovoljci iz vasi in okolice v 
25 dneh dogradili smučarsko ska
kalnico — prvo na Primorskem. 
Tehnično delo pri gradnji skakal
nice je po načrtu inž. Bloudka vo
dil znani smučarski učitelj Milovič 
Vlado. Vzdrževanje skakalnice, ki 
bo omogočila skoke do 40 metrov, 
ne bo delalo posebnih težav, ker je 
vsekana v teren. Dogradili so tudi že 
stalno progo za smuk, ki je dolga 
2,5 km in ima povprečno 500 m vi
šinske razlike. Proga poteka po str
mem pobočju v dolino Konomlje. S 
tem bo imel idrijski okraj na Voj- 
skem že v letošnji smučarski sezoni 
vse možnosti za vaje v vseh panogah 
smučanja.

Če bodo vremenske razmere do
puščale, se bo prvi petdnevni smu
čarski tečaj za učence osnovne šole 
pričel že prihodnji teden. Med bo
žičnimi počitnicami bodo organizirali 
smučarski tečaj za gojence srednje 
splošne obrtniške šole. kasneje pa 
bodo zaporedno priredili tri smučar
ske tečaje za mladino iz okraja 
Idrija im ostalih krajev Slov. Pri
morja. Ti tečaji, na katerih se bo 
vadilo po 30 mladincev in mladink,

bodo trajali po 10 dni.
Okrajni fizkulturni odbor je 9 

tem rešil eno prvih nalog in obvez
nosti za vzgojo športnega kadra. 
Obsežne prijave za zimsko sezono 
so tudi na Lokvah pri Gorici in 
livku pri Kobaridu.

Okrajni fizkulturni odbor Gorica 
je že preskrbel gostišče, v katerem 
bo prostora za 30 smučarjev. Pri
pravljeni so tudi smuči in druga 
oprema za smučarski tečaj, kaieri se 
bo pričel v kratkem. Smučarskega 
tečaja se bo lahko udeležil vsakdo, 
ki ima veselje do tega športa. Naj
boljši smučarji iz tečaja bodo za
stopali okraj pri okrajnih in repu
bliških tekmah.

Na Livku so ustanovili smučarski 
fizkulturni aktiv »Matajur«, ki šteje 
nad 90 članov. Med njimi je 50 % 
podmladka iz osnovne šole, ki je že 
na lanskih tekmah pokazal poleg sta
rejših tekmovalcev obilo spretnosti 
in borbenosti v raznih smučarskih 
panogah. Pod vodstvom priznanega 
smučarja Vladimirja Mateliča bodo 
treningi v teku, smuku, slalomu in 
skokih. Pripravljajo tudi gradnjo 
30 m lesene skakalnice in dograditev 
proge za smuk z Matajurja.

Tekmovanje za fizkulturni znak
Tudi v našem okraju je tekmova

nje za fizkulturni znak zavzelo ve
lik obseg. Na množičnih zborovanjih 
fizkulturnikov se že tretjič delijo 
značke fizkulturnikom, ki so si jih 
osvojili s svojim požrtvovalnim de
lom in udejstvovanjem v vseh pred
pisanih panogah.

Dne 6. dec. 1947 so dobili v Cepo- 
vanu značke naslednji tovariši:

Srebrni znak: Balderman Rudi,
Podgornik Anton, Gruden Rihard, 
Orel Marijan, Hojak Valdi, Šlrosar 
Jožej

Bronasti znak: Paglovec Ciril,
Šavle Ivan. Šavle Milka. Rijavec 
Zelka, Bremec Izidor. Pisk Stanko, 
Rijavec Zorka. Kogoj Ciril, Podgor
nik Karolina, Bratuž Franc.

V Seniškem Bregu (KLO Levpa) 
so dobilj bronaste znake tovariši: 
Bratuž Vida, Milija Andrej, Skrt 
Klara. Jug Pavla, Jug Štefan, Skrt 
Albin, Levpušček Pavle, Bavdaž Ma
rica.

Ob delitvi značk v Seniškem Bre
gu so se odlično izkazali: fizkultur- 
niki iz Seniškega Brega. Levpe, Te
stenov in bližnjih vasi. ki so nasto
pili s prostimi vajami. Izvedba je 
navdušila nabito polno dvorano gle
dalcev. Ta nastop je eden najboljših 
v zadnjih dveh mesecih.

Tudi v Čepovanu je bil dne 14. 
dec. sklican občni zbor fizkulturni
kov tamkajšnjega FD, kateremu pri- 
oadajo fizkulturniki vasi Čepovan, 
Dol, Vrata, Puštala. Lokve in Gor
nji Lukovec. Čeprav je bil dnevni 
red zelo važen, se je zbralo samo 15 
fizkulturnikov in se zato zbor ni mo
gel vršiti. To društvo, ki je slovelo 
za eno najboljših, se je tokrat izka
zalo za zelo nemarno. Krivda leži 
predvsem na odboru, ki ni znal za
dostno zaktivizirati svojih članov. — 
Celo nekateri odborniki društva in 
pripadajočih aktivov'se niso odzvali 
vabilu.

Še o svinjskih kožah
Kdor stopi tu in tam po opravkih v 

mesto, lahko opazi v izloSbah neka
terih večjih zadružnih ter drugih trgo
vin res lepo in okusno izdelane torbi
ce, pasove, velike denarnice in vse 
mogoče druge izdelke iz svinjskega 
usnja. Take izdelke imenujejo po na
vad; »galanterijsko blago«.

Industrija izdelkov iz svinjskega 
usnja je pri nas že sla ra in uveljav
ljena ne samo doma, marveč tudi zunaj 
v svetu. Ta industrija bo pri nas še 
bolj izpopolnjena, zlasti ko bo dozida
na velika tovarna usnja na Vrhniki, 
kjer v nekaterih oddelkih že sedaj 
delajo domala dan in noč. Precej iz
delkov porabimo doma, se pravi v Slo
veniji in ostali državi, še več takih 
lepih izdelkov pa potrebujemo za iz
voz. Za izvoz pa potrebujemo med 
drugim te izdelke v prvi vrsti zato, 
da dobivamo iz tujine razno drugo 
blago, ki ga zaenkrat še nimamo.

Za vse izdelke iz svinjske kože pa 
naravno potrebujemo velike množine 
svinjskih surovih kož. Sezona klanja 
prašičev se bliža. Naša oblast je že 
nekajkrat opozorila prašičerejce na 
važnost oddaje svinjskih kož po vsa
kem zakolu. Vsak zakol mora biti pri
javljen na krajevnem ljudskem odbo
ru in oddana mora biti vsaka svinjska

koža, kajti to zahteva naše načrtno 
gospodarstvo. Vsekakor se moramo za
vedati, da oddana svinjska kdža pri
de bolj v hasek skupnosti, kakor pa 
če jo — kot se v nekaterih krajih do
gaja — opatimo ali pa jo porabimo 
k slanini. Poudarjamo, da je izšla za
devna uredba, ki veleva, da mora sle
hernik, kj kolje prašiča, kožo oddati! 
Čemu oklevati pri dobro mišljeni 
stvari?!

Lastnik kože dobi pri oddaji glede 
na kakovost kože in glede na to, če je 
bila koža brez napak — nezarezana 
— do 500 g vratnega usnja ali pa 
750 g vratovine.

Do sedaj so se praši čjerejci oziroma 
oni, ki so klali prašiče, povoljno od
zvali pozivom in predpisom uredbe. 
Predpisom so se skušali izmikati le 
nekateri v posameznih krajih, kar pa 
zanje ne bo prav. Oblasti bodo v bo
doče še bolj gledale na to, da bodo 
kože zaklanih prašičev povsod pra
vilno oddane pooblaščenim odkupoval- 
cem.

Pomnimo, da s pravilno oddajo kož 
koristimo le sebi in sam bo kriv, 
kdor bo ostal brez podplatov, a imel 
pri tem še skrbi, ker se je pregrešil 
proti predpisom.

ZAKON O DRŽAVLJANSTVU
Uradni list FLRJ št. 104 z dne 

6. decembra 1947 objavlja zakon o 
državljanstvu oseb na območju, pri
ključenem po mirovni pogodbi z Ita
lijo k FLR Jugoslaviji.

Po tem zakonu pridobijo osebe z 
italijanskim državljanstvom, ki so 
imele na dan 10. junija 1910 prebi
vališče na območju, ki je po mirov
ni pogodbi z Italijo priključeno k 
ozemlju FLRJ, kakor tudi njihovi 
otroci, rojeni do tem dnevu s 15. sep
tembrom 1947 t. j. dnem uveljavitve 
mirovno pogodbe zvezno državljan
stvo FLRJ in državljanstvo tiste re- 
noblike, na katere območju leži kraj 
v katerem je imela oseba 10. junija 
1940 svoje prebivališče.

Tisti, ki žele postati državljani 
druge .ljudske republike, ne pa liste, 
katere državljani hi postali po pred
njem odstavku, lahko v šestih mese
cih po uveljavitvi tega zakona podajo 
izjavo pred pristojnim izvršilnim od
borom okrajnega ali mestnega ljud
skega odbora, da želi postali držav
ljan tiste republike, katere narodno

sti pripada To pravico imajo vsi ti 
sti, ki dopolnijo v šestih mesecih po 
uveljavitvi tega zakona 18. leto sta
rosti.

Osebe, katerih domači jezik je ita
lijanski, in ki so do dneva uveljavitve 
mirovne pogodbe z Italijo dopolnile 
18. leto, imajo pravico, da v enem 
letu po uveljavitvi te pogodbe opli- 
rajo za italijansko državljanstvo. Op
cija očeta ali opcija matere, če je 
oče umrl. ima za posledico opcijo 
otrok,.mlajših od 18 let. Opcija moža 
nima ^za posledico opcije žene.

Izjavo o opciji da prizadeta oseba 
pred izvršilnim odborom okrajnega 
odnosno mestnega ljudskega odbora, 
na katerega območju ima stalno bi 
vališče.

Minister za notranje zadeve FLRJ 
lahko zahteva od oseb. ki optirajo za 
italijansko državljanstvo, da se v 
enem letu po opciji preselijo v Ita
lijo-

Ta zakon stopi v veljavo 10, de
cembra 1917.

IZID OCENJEVALNE TEKME 
GORIŠKEGA AUTO-MOTO 

DRUŠTVA
V zgodnjih jutranjih urah so po 

solkanskih ulicah zabrneli v nedeljo 
dne 14. t- m. prvi motoristi - dirkači.

Teden dni po ustanovnem občnem 
zboru auto-moto sekcije, že zabele
žimo prve uspehe pri dvigu tega nad 
vse važnega športa.

Tekem se je udeležilo nad 25 vo
začev težke in lahke kategorije. Po 
večini so bili iz našega okraja. V 
goste so prišli tudi vozači auto-mo
to sekcije iz Postojne in Ljubljane.

Na progi, ki je šla iz Solkana pre
ko Grgarja. Cepovana, Vrat, Sv. Lu
cije — Kanala s ciljem v Solkanu, 
so bili doseženi tile rezultati:

1. Bizjak Miro — moto sekcija Po
stojna, dosegel najbolji čas 88.30.

2. Kralj Manuel — moto sekcija 
Gorica. 87.53.

3. Likar Alojz — član NM — Go
rica — 9130.

URADNI POZIV
lastnikom zemljiških posestev na 
godbi z Italijo priključeno k ozemlju

Lastniki zemljiških posestev na 
področju, ki je bilo po mirovn; po
godbi z Italijo priključeno k ozemljil 
FLRJ in je pripadlo Ljudski Repu
blik: Sloveniji in ki pridejo pod raz
lastitev po določbah zakona o agrar
ni reformi in kolonizaciji v Sloveniji 
ter zakona o razlastitvi posestev, k: 
jih obdelujejo koloni in viničarji 
(Uradni list SNOS-a in NVS z dne 
19. 12. 1945 št. 396/62-1945 in štev. 
396/62-1945) se v smislu določbe 34. 
člena zakona o agrarni reformi in ko
lonizaciji v Sloveniji ter določbe 6. 
člena zakona o razlastitvi po®^*eY> 
ki jih obdelujejo koloni in viničarji 
v zvezi z določbo 2. točke 3. člena 
uredbe o določitvi, kdaj začno teči 
in kdaj iztečejo roki, ki so določeni 
v predpisih LRS, za ozemlje, priklju
čeno po mirovni pogodbi z Italijo, 
kolikor je pripadlo to ozemlje Ljud
ski Republiki Sloveniji (Uradni list z 
dne 22. novembra 1947 št. 289/48-1947) 
pozivajo, da v 13 dueli po objavi te
ga poziva v Uradnem lustu LRS po
dajo pismeno prijavo vseh svojih 
zemljiških posestev na območju Fe
derativne Ljudske Republike Jugo
slavije.

Prijavo morajo podati v dveh iz
vodili krajevnemu ljudskemu odbo
ru kraja, kjer je posestvo.

Ce je zemljiško posestvo v raznih 
krajih, mora lastnik podati prijavo 
vsakemu krajevnemu ljudskemu od
boru za tisti del zemljŠikih posest e v, 
ki so v njegovem območju, ministr
stvu za kmetijstvo in gozdarstvo LRS 
v Ljubljani pa skupno prijavo za vsa 
svoja zemljiška posestva. V vsaki pri
javi, ki se poda krajevnemu ljudske
mu odboru, je treba v opomb; nave
sti, kje hi v kaki skupni površini 
ima lastnik ostali de! svojih zemlji
ških posestev ter kje leži največji 
del.

Ministrstvu za kmetijstvo in go
zdarstvo LRS mora lastnik podali 

prijavo tudi za vsa zemljiška po
sestva, ki so izven Ljudske Republi
ke Slovenije, vendar v FLRJ.

Prijavo morajo podati:
1. veleposestniki iz 7. člena zakona 

o agrarni reformi in kolonizaciji v 
Sloveniji;

2. banke, podjetja, delniške družbe 
in druge pravne osebe iz 8. člena 
istega zakona, ne glede na površin i 
njih zemljiških posestev;

Tekma je bila ocenjevana po_ka- 
tegorijah s povprečno brzino 45 in 
40 km na uro. Proga je bila dolga 
66.8 km. Progo je moral prevoziti 
vsak vozač brez ure in sicer: I. ka
tegorija v 100 minutah, II. katego
rija v 89.407 sekundah. Po končani 
tekmi so prvi trije tekmovalci pre
jeli lepe nagrade.

SPORED SMUČARSKIH 
PRIREDITEV

V okviru smučarskih prireditev za 
leto 1947 in 1948 bodo na Primor
skem naslednje prireditve:

28. <leo. 1947: Meddruštveni smuk 
na Črnem vrhu.

17. in 18. januarja 1948: Meddru
štvene tekme v teku na 10 km in 
skokih v Livku — izv. FD Kobarid, 
FA Livak, OFO Gorica.

Propagandne tekme v smuku in 
slalomu na pobočju Matajurja —izv. 
FD Kobarid, F A Livak ter OFO Go
rica.

področju, ki je bilo po mirovni po- 
FLRJ in je pripadlo LR Sloveniji

3. cerkve, samostani in venske usta
nove iz 9. člena istega zakona ter 
posvetne in verske ustanove (zaduž- 
bine), ne glede na površino njih 
zemljiških posestev;

4. upravitelji zemljiških posestev 
iz 10. člena istega zakona, ne glede 
na površino zemljiških posestev;

5. lastniki nekmečkih posestev iz 
11. člena istega zakona, k; imajo več 
kakor 3 ha zemlje ali več ko 5 ha 
gozda v gozdnih predelih, kjer ni 
obdelovalne zemlje;

6. lastniki kmečkih posestev, Ki 
imajo po 4. točki 1.1 člena istega za
kona več ko 20 ha obdelovalne zem
lje in več kot 10 ha j^ozda;

7. lastniki nekmečkih posestev iz 
1. člena zakona o razlastitvi posestev, 
ki jih obdelujejo koloni in viničarji, 
ne glede na površino njih zemljiških 
posestev.

Lastnik poda prijavo sam ali po 
svojem zakonitem zastopniku. Kjer 
je za posestvo postavljen upravitelj, 
mora prijavo podati za lastnika upra
vitelj. Tako prijavo mora podpisati 
tudi lastnik sam. ako je dosegljiv.

Prijava se mora podati na pred
pisanem obrazcu, ki ga dobijo last
niki oziroma upravitelji pri pristoj
nem krajevnem ljudskem odboru 
oziroma pri okrajnih komisijah za 
agrarno reformo.

Lastniki oziroma njih odgovorni 
predstavniki in zastopniki, ki v gor
njem roku ne podajo prijave ali v 
prijavi namenoma ne navedejo pra
vilnih podatkov, se kaznujejo po 35. 
členu zakona o agrarni reformi in 
kolonizaciji v Sloveniji oziroma po
8. členu zakona o razlastitvi posestev, 
ki iih obdelujejo koloni in viničarji 
z denarno kaznijo od 500 do 20.000 
dinarjev ali s prisilnim delom brez 
odvzema prostosti od 10 dni do 2 let, 
v hujših primerih pa tudi z odvze
mom prostosti. V posebno hudih pri
merih se pa lahko izreče po 35. čle
nu zakona o agrarni reformi in ko
lonizaciji v Sloveniji tudi kazen del
ne ali celotne zaplembe zemljiškega 
posestva.

Ljubljana, dne 3. decembra 1947.
XI — štev. 5813/1.

Minister za kmetijstvo in gozdarstvo 
LRS

Ta uradni poziv je bil objavljen ▼ 
Uradnem listu LRS z dne 13. decem
bra 1947 51/47.
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